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بدون تغییر در نظام حکمرانی ملی و اصلاح نظام حکمرانی 
صندوق ها و با تداوم بی ثباتی اقتصاد کلان نمی توان انتظار حل 
بحران صندوق ها را داشت و بلکه به گسیختگی اجتماعی و 
آشفتگی روانی بیمه پردازان و بازنشستگان منجر خواهد شد.

در دنیای امروز، نظام تامین اجتماعی مقوم دموکراســی 
سیاســی و رقابت پذیری اقتصادی به شمار می رود. از قرن 
نوزدهم به این سو، یعنی از زمان سرعقل آمدن سرمایه   داری 
)به تعبیر دکتر علی شریعتی( تامین اجتماعی عامل مهم تفاهم 
نوشته یا نانوشــته کارفرمایان، صاحبان سرمایه و کارگران 
بنگاه های تولیدی در ماشــین عظیم تولید مدرن    هستند. 
این نظام، ستون اصلی سیاست های امنیت انسانی و توسعه 
اجتماعی بعد از جنگ دوم تلقی می شود و تجارب نیم قرن 
اخیر، به ویژه اجرای سیاســت های آزادســازی و اصلاحات 
اقتصادی )موسوم به تعدیل ساختاری( به روشنی نشان داد 
که هرگونه اصلاحات اقتصادی و سیاستگذاری توسعه، پیش 
از بازسازی و توسعه چتر فراگیر تامین اجتماعی غیرممکن و 

محکوم به شکست است.
مطالعات بسیار و متنوع اندیشمندان نشان داد که چگونه 
سیاســتگذاری توسعه از سیاست های جمعیتی تا همگانی 
کردن آموزش و از تقویت ثبات سیاسی و اجتماعی تا ارتقای 
رقابت   پذیری صنعتی، همه در گــرو نظام تامین اجتماعی 
کارآمد، فراگیر و پایدار است. هسته اصلی برنامه   های فقرزدایی 
و نیز کاهش نابرابری اقتصادی و اجتماعی، تقویت پایداری و 
کارآمدی نظام تامین اجتماعی است. در این میان، بار اصلی 
نظام تامین اجتماعی بر دوش صندوق های بیمه اجتماعی و 

بازنشستگی است.
مسائل صندوق های بازنشستگی در سه سطح حکمرانی، 
مدیریتی و فنی و تکنیکی قابل طرح و بررسی است. به بیان 
دیگر، ســه ویژگی انسجام، پایداری و کفایت صندوق ها در 
گرو کارکرد مناســب هرسه سطح    است؛ اگرچه بار اصلی بر 
دوش حکمرانی است. حکمرانی صندوق های بازنشستگی 
به اعتبار وجود ذی نفعان متعدد هم نسلی و بین نسلی و نیز 
گروه های مختلف اجتماعی ازجمله دولت و صاحبان قدرت 
سیاسی اهمیت تعیین کننده ای دارد. از این رو هر تصمیمی 
همچون افزایش سن بازنشستگی، صرف نظر از اینکه تا چه 
حدی به حل بحران صندوق ها کمک می کند، باید از حیث 
آثار و پیامدهای ابتدایی و پیامدهای کوتاه مدت و بلندمدت 
آن بــر ذی نفعان متنوع و فراگیــر آنها یعنی گروه های زیر 

بررسی و ارزیابی شود:
- بیمه   پردازان کنونی )مستمری   بگیران آینده(؛

- بازنشســتگان و مستمری بگیران کنونی )بیمه   پردازان 
گذشته(؛

- کارفرمایان و مالیات پردازان از گذشته تا امروز.
-دولت، هم به عنوان کارفرمای بخشی از بیمه   پردازان و هم 
سیاستگذار اجتماعی و هم تامین   کننده منابع مالی طرح   ها 
و پروژه   های توسعه   ای که به منابع مالی صندوق ها به عنوان 

جایگزین یا شریک دولتی نظر دارد؛
- کارکنان صندوق هــا در بخش   های بیمه   ای، درمان یا 
اقتصادی که فعالیتشان بستگی نزدیک به فعالیت صندوق ها 

دارد؛
-صاحبان کسب وکار که تامین کننده نهاده   ها یا مشتریان 
خدمات و محصــولات اقتصادی یــا اجتماعی صندوق ها 
و موسســات و بنگاه های وابسته هســتند؛ مانند بانک ها و 

موسسات مالی، بیمارستان ها و...؛
- موسسات و نهادهای بیمه   ای اقتصادی و خدماتی رقیب 

مانند صندوق های بازنشستگی خصوصی.
تعــدد و فراگیــری اجتماعــی و جمعیتــی ذی نفعان 
مســتقیم و غیرمســتقیم و نیــز تداوم منافــع به صورت 
بین نســلی و هم اهمیت و بزرگی منابع مالی ســبب شده 
است تا موضوع صندوق های بازنشستگی درهمان حال که 
امری اجتماعی اســت، یعنی گروه های مختلف اجتماعی 
به آن گره می   خورند، امری سیاســی اســت. تجربه نشان 
داده کــه هم از صاحبان قدرت سیاســی و تصمیمات آنها 
 به شــدت تاثیر می   پذیرنــد و هم بر آنها تاثیــر می   گذارند 

و تعیین کننده   اند. 
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ساخت بزرگترین نیروگاه تجدیدپذیردردولت سیزدهم

ساخت بزرگترین نیروگاه تجدیدپذیردردولت سیزدهم
مرتضی قدیمی  - با توجه به آلودگی هوا در کلان شهرها، توسعه نیروگاه های خورشیدی علاوه بر جبران ناترازی برق منجر به کاهش استفاده از سوخت های آلاینده تولید برق می شود که نقش مهمی درکاهش آلاینده 

های هوا دارد.

مجوز چهار هزار و 5۰۰ 
مگاوات هم اخیراً اخذ 

شده که در بازه یک 
ساله باید انجام شود و 
تاکنون مناقصه چهار 
هزار مگاوات مشخص 

شده است.

دلار اســت که 2۵ درصد از آن توســط این گروه و ۷۵ درصد از طریق صندوق توسعه 
ملی تأمین می شود و سبد سرمایه گذاری این شرکت، شامل 2۴ ساختگاه در استان های 
تهران، البرز، قزوین، کرمان، همدان، خراســان رضوی، چهارمحال و بختیاری، لرستان، 
خراسان شمالی، فارس، کردستان و گیلان است که مجموعاً ۱۵۰۰ مگاوات به ظرفیت 

تولید برق خورشیدی کشور افزوده شود.
با توجه به آلودگی هوا در کلان شهرهای کشور، توسعه نیروگاه های خورشیدی علاوه 
بر جبران ناترازی برق، موجب کاهش اســتفاده از سوخت های آلاینده برای تولید برق 
در نیروگاه ها خواهد شــد و نقش مهمی در کاهش آلاینده های هوا خواهد داشت. این 
شرکت تجربه موفق ساخت و بهره برداری اولین نیروگاه خورشیدی بایفشیال کشور در 

دامغان را نیز دارد.

توسعه انرژی های تجدید پذیر از اهمیت به سزایی برخوردار است و 
تازگی محمود کمانی رئیس سازمان انرژی های تجدید پذیر در از لزوم 
توســعه تجدید پذیرها خبر داد و گفت، موضوع استفاده از انرژی های 
تجدید پذیر عنوان شده که تا سال 2۰3۰ جهان باید ۱۱۰ هزار گیگاوات 

انرژی تجدید پذیر ایجاد کنند.
به گفته این مقام مسئول سه مجوز از شورای اقتصاد اخذ شده یک 
مجوز برای توسعه ۴ هزار مگاوات است که برنده های مناقصه سه هزار 
مگاوات آن مشخص شده و به زودی کارهای اجرایی را آغاز می کنند. 
مجوز چهار هزار و ۵۰۰ مگاوات هم اخیراً اخذ شده که در بازه یک ساله 
باید انجام شود و تاکنون مناقصه چهار هزار مگاوات مشخص شده است.

اکنون اســاس اعلام ســازمان انرژی های تجدید پذیر و بهره وری 
انرژی برق )ساتنا( شامل چهار سبد به ارزش مجموعاً ۴۵۰۰ مگاوات 
بود که گروه گسترش انرژی پاسارگاد برنده سبد شماره 2 مشتمل بر 
۱۵۰۰ مگاوات نیروگاه خورشیدی در سراسر کشور شد. این حجم از 
ظرفیت نیروگاهی تجدید پذیر، بیش از کل ظرفیت نیروگاهی تجدید 
پذیر احداث شده در کشور، اعم از نیروگاه خورشیدی، نیروگاه بادی و...، 
از ابتدا تاکنون است به همین دلیل این قرارداد را می توان بزرگ ترین 

قرارداد احداث نیروگاه های تجدید پذیر در ایران دانست.
برآورد ساتنا از میزان سرمایه گذاری برای احداث این نیروگاه ها به 
ازای هر مگاوات ۶۵۰ هزار یورو و برای کل پروژه نزدیک به یک میلیارد 

  استقبال از کالابرگ الکترونیکی از ۲۷ میلیون نفر 
گذشت

بر اساس آخرین گزارش ها دسترسی خانوارهای مشمول طرح 
کالابرگ الکترونیکی به فروشگاه ها افزایش یافته و میزان استقبال 

مردم از 2۷ میلیون نفر عبور کرده است.
گام نخســت مرحله جدید طرح کالابرگ الکترونیکی از ۱3 
خردادماه امسال برای خانوارهای تحت پوشش کمیته امداد امام 
خمینی )ره( و سازمان بهزیستی به اجرا درآمد و سپس به شکل 

تدریجی به سایر دهک های اول تا سوم تعمیم داده شد.
از دوم شــهریورماه امسال اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی 
به پنج دهک تسری یافت و دو دهک ۴ و ۵ نیز مشمول اجرای 
این طرح شدند تا اینکه مرحله جدید طرح کالابرگ الکترونیکی 
با پیوســتن دو دهک ۶ و ۷ از روز شنبه 22 مهرماه آغاز شد. با 
پیوستن دهک های ۶ و ۷، جامعه تحت پوشش این طرح که پیش 
از این ۴۱ میلیون نفر بود، به ۶۱ میلیون نفر رسید و ۸۰ درصد 

مردم مشمول طرح کالابرگ الکترونیکی شدند.
در حال حاضر دهک های اول تا سوم، ۴۰۰ هزار تومان یارانه 
دریافت می کنند که با احتســاب اعتبار مازاد ۱2۰ هزار تومان 
ماهانــه به ازای هر نفر ۵2۰ هزار تومان یارانه تعلق می گیرد اما 
دهک هــای چهارم تا هفتم به ازای هر نفــر از یارانه 3۰۰ هزار 
تومانی برخوردارند که با احتساب شارژ ۱2۰ هزار تومانی،  مبلغ 
۴2۰ هزار تومان به عنوان یارانه تشــویقی در هر ماه به حساب 

سرپرست خانوار واریز می شود.

تست های 
زیرمداری نسل 
جدید »کپسول 

زیستی« به زودی 
انجام می شود

 تخصیص سهمیه سوخت به تاکسی های دارای بیمه نامه شخص ثالث
معاون صنایع و انرژی ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت کشور گفت: طبق تصمیم 
کارگروه مقرر شده است در بخش ناوگان تاکسیرانی صرفاً تاکسی های دارای بیمه نامه 
شخص ثالث، از سهمیه سوخت برخوردار شوند که فرآیندهای مربوط به نحوه اجرای 
آن درحال برنامه ریزی هستیم.سیدکاظم عزیزی، با اشاره به تاثیر اجرای طرح اجرای 
عدم تخصیص سهمیه سوخت به خودروهای سنگین بدون بیمه نامه شخص ثالث، 
اظهار کرد:  اجرای طرح عدم تخصیص سهمیه سوخت به خودروهای سنگین بدون 
بیمه نامه شخص ثالث، منافع بالایی برای کشور داشته است.وی افزود: ماده ۴۸ قانون 
بیمه شخص ثالث در بخش خودروهای نفت گازسوز با موفقیت اجرا شده که از یک سو 
تاثیر بسزایی در افزایش مراجعه جهت تمدید بیمه نامه شخص ثالث و از سوی دیگر 
صرفه جویی قابل توجه در مصرف نفت گاز به دلیل عدم تخصیص سهمیه سوخت به 
خودروهای بدون بیمه، به همراه داشته است.معاون صنایع و انرژی ستاد مدیریت حمل 
و نقل و سوخت کشور، گفت: در همین راستا، کارگروه راهبری اجرای ماده ۴۸ قانون 
بیمه شخص ثالث با محوریت ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت و حضور دستگاه های 
ذی ربط ازجمله بیمه مرکزی، صندوق تامین خسارت های بدنی، فراجا و شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی ایران، تشکیل و پس از برگزاری جلسات متعدد، طرح عدم 
تخصیص سهمیه سوخت به خودروهای نفت گاز سوز در سه گام تعریف و اجرایی شد.

کلیه کارگران مشــمول قانون کار امسال حداقل ۱۰ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان و 
حداکثر ۱۵ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان عیدی از کارفرمایان خود دریافت خواهند کرد.

 طبق قانون نحوه تعیین عیدی و پاداش سالانه کارگران شاغل در کارگاه های مشمول 
قانون کار مصوب ســال ۱3۷۰ همه کارفرمایان کارگاه های مشمول قانون کار مکلف 
هستند به هر یک از کارگران خود به نسبت یک سال کار معادل ۶۰ روز آخرین مزد، 
 بــه عنوان عیدی و پاداش بپردازند و مبلغ پرداختی از این بابت به هر یک از کارگران 

نباید از معادل ۹۰ روز حداقل مزد روزانه قانونی تجاوز کند.
مبنای تعیین عیدی پایان سال کارگران، حداقل دو و حداکثر سه برابر مصوبه دستمزد 
شورای عالی کار است و کارفرمایان باید دو ماه پایه حقوق را به عنوان حداقل عیدی و سه 
ماه پایه حقوق را به عنوان حداکثر عیدی و پاداش آخر سال به نیروهای کار خود بدهند.

در کارگاه هایی که طرح طبقه بندی مشاغل دارند، مبنای محاسبه عیدی و پاداش 
سالانه کارگران مزد گروه و پایه یا مزد مبنا و در واحدهای فاقد طرح طبقه بندی، مزد 

ثابت یعنی مزد شغل و مزایای ثابت پرداختی به تبع شغل خواهد بود.
به طور معمول پرداخت عیدی و پاداش پایان ســال کارگران مشمول قانون کار و 
بازنشستگان تأمین اجتماعی طبق قراردادهای کار و با در نظر گرفتن تعطیلی بانک ها، 

آغاز تعطیلات عید و انجام برخی حسابرسی ها معمولاً از 2۰ اسفند ماه آغاز می شود اما 
برخی از کارفرمایان آن را به روزهای آخر سال موکول نکرده و با حقوق دی یا بهمن ماه 
واریز می کنند تا خانوارهای کارگری با فراغ بال بیش تر نسبت به تهیه مایحتاج شب عید 
اقدام کنند.شورای عالی کار 2۹ اسفند سال گذشته در نشست تعیین دستمزد افزایش 
حداقل دستمزد کارگران برای سال ۱۴۰2 را 2۷ درصد تصویب کرد. بر این اساس پایه 

حقوق کارگران به ۵ میلیون و 3۰۷ هزار و 33۰ تومان افزایش یافت. با احتساب فرمول 
حداقل و حداکثر عیدی، کارگران امسال حداقل ۱۰ میلیون و ۶۱۴ هزار و ۶۶۰ تومان 

و حداکثر ۱۵ میلیون و ۹22 هزار تومان دریافت خواهند کرد.
کارگران بســته به ســنوات و تعداد روزهایی که کار کرده اند مســتحق دریافت 
عیدی هســتند و عیــدی و پاداش کامل به کارگرانی تعلق می گیرد که یکســال در 
 محــل کار یــا آخرین کارگاه مشــغول کار بــوده و بیمه پردازی آنهــا به طور کامل

 صورت گرفته باشد.
علیرغم آنکه پرداخت عیدی و پاداش پایان ســال کارگران برای تامین معیشت و 
تهیه اقلام ضروری و افزایش رفاه و آرامش خاطر خانوارهای کارگری مورد تاکید قرار 
گرفته اما در برخی کارگاه ها و صنوف، پرداخت عیدی به دلایل مختلفی از جمله نبود 
نقدینگی با تاخیر همراه می شود لذا انتظار این است کارفرمایان این واحدها به دلیل 
ازدحام بانک ها در آخر ســال و به جهت تامین مایحتاج ضروری خانوارهای کارگری،  
تقویت بنیه مالی کارگران برای خرید شــب عیــد و افزایش انگیزه نیروهای کار خود 
مساعدت و همراهی بیشتری در پرداخت عیدی و پاداش داشته باشند و آن را زودتر 

به دست کارگران خود برسانند.

عیدی امسال کارگران؟

www.ofoghemroz.ir
 برترین اخبار ایران و جهان
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امضای تفاهم نامه تجارت آزاد با اوراسیا
مریم لطفی      |     وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت که از سال ۲۰۱۹ با امضای توافق ترجیحی با اتحادیه اقتصادی اوراسیا مبادلات تجاری ایران با 

کشورهای عضو رشد ۲ برابری داشته است. عباس علی آبادی در آیین افتتاحیه دومین نمایشگاه اختصاصی اوراسیا اظهار داشت: عرصه 
نمایشگاه زمینه تعامل ارزشمندی برای صاحبان بنگاه های اقتصادی به وجود می آورد تا شاهد رونق، توسعه همکاری های تجاری و اقتصادی و اجرای 

پروژه های مشترک سرمایه گذاری باشیم.

وزیرراهوشهرسازیبااشارهبهمصوبهشورایعالیشهرسازیومعماریبرایجلوگیریازاحتکارزمین،گفت:بادواقدامقیمتمسکنوزمینرادرکشورکنترلمیکنیم.
مهردادبذرپاشباتاکیدبراینکهمیزانمعرفیخانههایخالیمشمولمالیاتبهسازمانامورمالیاتیطی۲دههاخیربیسابقهبودهاست،اظهارکرد:ازسویدیگرتعدادبرگهتشخیص

مالیاتیصادرشدهتوسطسازمانامورمالیاتیبرایمالکانخانههایخالینیزبیسابقهبودهاست.
ویبااشارهبهاینکهخیلیازنهادهایمالی،بانکهاوموسساتمالیخانهخالیدراختیاردارند،ادامهداد:خیلیازانبوهسازاننیزواحدهایمسکونیساختهشدهراعرضهنکردهاندکه
دوربرگهمالیاتی،عرضهمسکنبهبازاربیشترشدهکهاتفاقمهمیاست.بذرپاشبااشارهبهتجربهسایرکشورهابرایکنترلبازارمسکن،گفت:همینسیاسترابرایجلوگیریازاحتکار
زمیناجراییمیکنیم.برایناساسمطابقمصوبهشورایعالیشهرسازیومعماری،زمینهاییکه۱۰سالاززمانمجوزهایمربوطبهکاربریمسکونیآنهامیگذردومالکانبرایصدور

پروانهساختدرخواستندادهاند،یااینکهپروانهساختدارداماعملیاتاجراییساختوسازراآغازنکردهاند،تغییرکاربریدادهخواهندشد.

بذرپاش: این گونه منتظر 
ریزش قیمت مسکن باشید

  آمادگی خروج ۵۰۰ هزار خودرو فرسوده 
در سال را داریم

رئیسســتادنوســازیناوگانواســقاط
خودروهایفرســودهازبرنامهریزیاینستاد
برایاجرایبرنامههفتمواسقاطسالانه۵۰۰

هزارخودروفرسودهخبرداد.
مهرانسالاریهدرمراسمامضایتفاهمنامه
همــکاریســتادنوســازیناوگانواســقاط
خودروهایفرســودهوانجمــنصنفیمراکز
اســقاط،اظهارکــرد:هدفاصلیاینســتاد
برنامهریزیونوســازیناوگانفرسودهکشورو
ازردهخارجکردنخودروهایفرســودهاست.
رئیسستادنوسازیناوگانواسقاطخودروهای
فرسوده،ضمناشــارهبهبرنامههفتمتوسعه،
خاطرنشانکرد:براساسمصوبهمجلس،سالانه
بایستی۵۰۰هزارخودروفرسودهازردهخارج
شودکهاینرقمباروندفعلیاسقاطخودروهای
فرسودهقابلتحققنیست.اینتفاهمنامهیکی
ازگامهایلازمدرجهتشتابگرفتناسقاط
خودروهایفرسودهاست؛قطعاانجمناسقاط
خودروهایفرسودهمیتواندنقشمهمیدراین
زمینهداشــتهباشدکهبرایناساسنیازاست
ضمناصلاحفرآیندهامشــکلاتاینحوزهبه
صورتتخصصیبررسیواصلاحشود.ویادامه
داد:انجامبازدیدهایادواریازمراکزاســقاط،
برخوردباتخلفاتدراینحوزه،ارائهپیشنهاد
برایارتقایاســتانداردها،ارتقایفناوریهای
حوزهاســقاطواطلاعرســانیوفرهنگسازی
درایــنزمینهمهمترینوظایفانجمنصنفی
مراکزاسقاطاست.درادامهاینمراسم،محمود
انجمنصنفیمراکز مشهدیشــریف-رئیس
اســقاطوبازیافتخودروهایفرسوده-ضمن
اشــارهبهتفاهمنامهامضاشــده،گفت:انجمن
بهعنوانبازوینظارتیســتادنوسازیازاین
پسواردعرصهخواهدشدوبرعملکردتمامی
مراکزاســقاطنظــارتخواهدکــرد.ویروند
طولانیصدورگواهیاسقاطرایکیازمشکلات
اینحوزهدانســتهوابرازامیدواریکردکهبا
پیشنهادهایارائهشده،اینروندتسهیلشود.
همچنینامیدوارهستیمکهبابرنامهریزیهای
انجامشدهاهدافبرنامههفتمدرحوزهاسقاط

خودروهایفرسودهمحققشود.

را   کدام شرکت ها سود سهام عدالت 
پرداخت نکرده اند؟

مدیرعاملشرکتسپردهگذاریمرکزیاوراق
بهاداروتســویهوجوهاعلامکرد:۶شــرکتتا
کنونسودسهامعدالتسهامدارانراپرداخت
نکردند.بــهگزارشازســازمانبورس،محمد
باغســتانیبااشــارهبهاینکهتاکنوناز۳۶
شرکتســرمایهپذیریتعدادیکلوتعدادی
همبخشیازسودسهامعدالتسالمالیمنتهی
به۲۹اســفندماه۱۴۰۱رابهحســابشرکت
ســپردهگذاریمرکزیواریزکــردهاند،گفت:
باوجودپیگیریهایمســتمرسازمانبورسو
اوراقبهاداروشرکتسپردهگذاریمرکزیاوراق
بهاداروتسویهوجوه،تاکنونشششرکتهم
سودسهامعدالتخودراپرداختنکردهاند.وی
افزود:شرکتهای»گروهمپنا،فجرانرژیخلیج
فارس،پالایشنفــتبندرعباس،فولادآلیاژی
ایران،معدنیوصنعتیگلگهروپارسسویچ«
هیچمبلغیرابرایسودسهامعدالتپرداخت
نکردهاند.بهگفتهباغســتانی،همینامرباعث
شدهاستتافعلاشرکتسپردهگذاریمرکزی
نتواندسودمرحلهنخستسهامدارانعدالترا
پرداختکند.مدیرعاملشرکتسپردهگذاری
مرکزیاوراقبهاداروتســویهوجوهگفت:بنا
داریمدرصورتدریافتبخشــیازاینسود،
طیدومرحلهسودسهامعدالتراتاپایانسال
بهحسابدارندگانسهامعدالتواریزکنیم.

  نیروگاه های تهران از مازوت اســتفاده 
نمی کنند

مصطفیرجبیمشــهدیسخنگویصنعت
برقگفت:هیچکــدامازنیروگاههایتهراناز

سوختمازوتاستفادهنمیکنند.
بهنقلازوزارتنیرو،باشــروعفصلپاییز
وســردشــدنوســکونهواوعدموزشباد
درکلانشــهرهاوبهویژهتهرانشاهدتداومو
افزایشآلودگیهواهستیم.ســخنگویصنعت
برقبااشــارهبهاینکهنیروگاههایمازوتسوز
درتهراندرچندســالاخیرپلمپشدهاست،
تاکیدکرد:هماکنونهیچنیروگاهیدرتهران
ازمازوتاستفادهنمیکندوکمتراز۱۰درصد
نیروگاههایکشــورامکاناستفادهازسوخت
مازوترادارندونیروگاههادرمراکزپرجمعیت
ازســوختگازویاگازوئیلاستفادهمیکنند.
ویتصریــحکرد:باتوجــهبهاینکه۹۰درصد
تولیدبرقکشورتوســطنیروگاههایحرارتی
تأمینمیشود،پیشبینیذخیرهسازیسوخت
زمســتانایننیروگاههاازقبلانجامشدهوبا
صرفهجوییمشــترکاندرمصــرفبرقوگاز
مشــکلیدرتأمینبرقوجودنخواهدداشت.
رجبیمشهدیاظهارداشــت:از۱۴۰نیروگاه
بزرگکشــورفقط۱۶نیروگاهبخاریقابلیت
مصرفمازوتدارند.ویافزود:درکلکشورفقط
۱۶نیروگاهبخاریوجودداردوبقیهنیروگاهها
گازیوسیکلترکیبیهستندکهامکانمصرف

مازوتراندارند.
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ویافزود:ازسال۲۰۱۹باامضایتوافقهمکاریتجارتترجیحیبااتحادیه
اقتصادیاوراسیاتبادلاتتجاریبااینمنطقهبیشازپیشگسترشیافت

وشاهدرشد۲برابریتجارتباکشورهایعضوبودیم.
علیآبادیبیانداشــت:باامضایتوافقتجارتآزادبااتحادیهاقتصادی
اوراسیادرآیندهنزدیکودسترسیبهبازار۱۸۰میلیوننفری،منطقهشاهد

همکاریهایبیشترتجاریباکشورهایعضوخواهیمبود.
ویخاطرنشانکرد:ایرانباجمعیتیبیشاز۸۵میلیوننفرودراختیار
داشــتنمنابعکمنظیرانرژی،معادن،ظرفیتهایفراوانصنایعمختلف،
خدماتفنیومهندســیبافناوریبالاودانشبنیان،موقعیتژئوپلتیکی
درمنطقه،دسترسیبهشبکههایمواصلاتیریلی،جادهایوخطوطحمل
ونقلبینالمللیدریاییودسترسیبهشاهراههایفعالولجستیکبین
الملی،نقشکلیدیدرمنطقهدارد.علیآبادیبابیاناینکهدردومیننمایشگاه
اختصاصیاوراسیاشاهدارائهبخشیازتوانمندیهایشرکتهایایرانیدر
حوزهصنعت،معدنوکشاورزیهستیم،تصریحکرد:قوانینسرمایهگذاری
درایران،مشوقهاومعافیتهایبسیاریرابرایسرمایهگذارانبهویژهدر
مناطقآزادوویژهاقتصادیدرنظرگرفتهاستوشرکتهایخارجیمیتوانند
دربخشهایمختلفصنعتی،معدنی،عمرانیپتروشیمی،علمیوفناوریو
نفتیسرمایهگذارییابهصورتمشترکباشرکتهایایرانیهمکاریکنند.
وزیرصمتبابیاناینکهجایگاهبخشخصوصیدرتوسعههمکاریهای
کشورهابسیارمهماست،تاکیدکرد:دراینراستافعالیتهرچهبیشتراتاق
هایمشترک،ایجادمراکزتجاریومشارکتدرنمایشگاهمیتواندبهارتباط

کشورهاکمکشایانیکند.
ویتصریحکرد:پیگیریمذاکراتانجامشدهدربارهضرورترفعمشکلات
توسعهتجارتکشــورهادرمنطقهاوراسیاازجملهلغوروادیدتجاری،حل
مشکلاتحملونقلی،برقراریخطوطارتباطیبرایشرکتها،رفعموانع
مربوطبهنقلوانتقالاتمالیوبانکیبهویژهایجادسازوکارتهاترواستفاده
ازارزهایملیکشــورهاوتامیناستانداردهایطرفینباجدیتبیشتری
انجامشود.علیآبادیگفت:انتظارمیرودبرگزاریایننمایشگاهوحضوردر
میزگردها،زمینهمعرفیتوانمندیکشورهادرزمینههایصنعتی،تجاریو
اقتصادیوامکانتبادلنظرتجاروبازرگانانرافراهمکند.دومیننمایشگاه
اختصاصیاوراسیاازامروز)۱۳آذر(درمحلدائمینمایشگاههایبینالمللی
تهرانگشــایشیافتکهتا۱۶آذربرگزارخواهدشــد.درایننمایشگاهدر
متراژیبهوســعتیکهزارو۵۰۰مترمربع،شرکتهایبزرگکشورهای
عضواتحادیهحضوردارندوبیشازیکهزارمترمربعشــرکتهایایرانیبا

پتانسیلهمکاریبااعضادراختیارگرفتهاند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/09/14
شماره : 1540

کاهش تورم مصالح ساختمانی
نهادههایساختمانیبعداززمین،بیشترینسهمرادرقیمتتمامشدهمسکندارد.
براساسرتبهبندیسهمهزینههایمختلفدرقیمتنهاییمسکننهضتملی،
بعداززمین،مصالحســاختمانیبیشترینســهمرادارد.برآوردهانشانمیدهدکه
هزینهکلمصالحدرســاختهرمترمربعواحدمسکونیبهطورمتوسط۵میلیون
توماناســت)باتخمینمتوسطقیمتساختهرمترمسکنبرابر۹میلیونتومان(
کهشامل۵۳درصدهزینهکلساختمیشودواینموضوعبرضرورتکاهشقیمت
مصالحساختمانیبرایاجرایطرحدولتسیزدهمدربخشمسکنکههزینهزمین
آنبهصفررسیدهاست،تأکیددارد.درنهضتملیمسکن،دولتهزینهاصلییعنی
قیمتزمینرابهصفررساندهوزمیناینطرحرایگانازسویدولتواگذارمیشود،
باتوجهبهاینکهنهضتملیمســکن،برنامهخانهدارشدناقشارهدفدردهکهای
ضعیفومتوسطجامعهاست،هرچهقیمتتمامشدهساختآنکمترباشد،خانهدار
شدناقشارهدفبیشتریرامهیامیکند.برایناساسقیمتمصالحساختمانینیز
درکاهشقیمتنهاییمسکننهضتملیودرمجموعدرکاهشقیمتمسکندر

کشورنقشاساسیدارد.
طبقاطلاعاتیکهمرکزآمارازقیمتمصالحساختمانیدرفصلگذشتهارائهکرده
است،تورماینبخشمهمدرساختمانسازیکاهشیشدهاستهرچندهنوزنسبت
بهســالقبلتورمبیشتریدارد.اینگزارشنشانمیدهددرفصلتابستان۱۴۰۲
درصدتغییراتشاخصقیمتنهادههایساختمانهایمسکونیشهرتهراننسبتبه
فصلقبل)تورمفصلی(۱/۹درصداستکهدرمقایسهباهمینزماندرفصلقبل
)۱۳/۶درصد(۱۱/7واحددرصدکاهشداشتهاست.دراینفصل،دربینگروههای
اجراییمختلفنهادهساختمانی،بیشترینتورمفصلیبا۲۰/۶درصدمربوطبهگروه
»گچوگچکاری«است،ایندرحالیاستکهگروه»آهنآلات،میلگرد،پروفیلدرب

وپنجرهونرده«با۶/۵درصدکاهشنسبتبهدورهقبلمواجهشدهاست.
درفصلتابستان۱۴۰۲تورمسالانهنهادههایساختمانهایمسکونیشهرتهران
۴۳/۵درصدبودهاستکهدرمقایسهباهمیناطلاعاتدرفصلقبل)۳۹/۲درصد(
۴/۳واحددرصدافزایشداشــتهاســت.باتوجهبهسیاستدولتدرساماندهیبازار
مسکنکهبخشاصلیآنمربوطبهافزایشتولیدوعرضهمسکناست،کاهشقیمت

مصالحساختمانی،اجرایاینسیاستراسرعتمیبخشد.
دولتتلاشکردهاســتتابرایساختمسکن،زمینموردنیازطرحنهضتملی
مســکنرارایگانتأمینکند.براســاساعلاممهردادبذرپاشوزیرراهوشهرسازی،
تاکنون۵۰هزارهکتارزمینبرایطرحنهضتملیمسکنتأمینشدهوکارساخت

یکمیلیونو۹۰۰هزارواحدنیزآغازشدهاست.
طبقماده۱۳قانونجهشتولیدمسکنکهبهموضوعمصالحساختمانیپرداخته
اســت،سهوزارتخانهراهوشهرســازی،وزارتاموراقتصادیوداراییووزارتصمت
مکلفهســتندتانسبتبهتأمینمصالحساختمانیاقدامکنند.دراینمادهقانونی،
تأکیدشــدهاســتکهوزارتاموراقتصادیوداراییمکلفاستتابهمنظورپوشش
خطرپذیریساختمسکن،امکانپیشخریدوسایرابزارهایپوششخطرپذیریخرید

مصالحساختمانیصرفاًفولادوسیمانرادربوسکالافراهمکند.
درتبصرهیکاینقانوننیزوزارتخانههایراهوشهرسازیوصمتمکلفشدهاند
تاآییننامهمربوطبهنحوهتأمینمصالحساختمانیفولادوسیمانرابرایطرحهای
مسکنحمایتیباحذفواسطهتهیهکردهوبهتصویبهیأتوزیرانبرسانند.همچنین
تبصره۲اینقانون،وزارتاموراقتصادیوداراییرامکلفکردهاستتاامکانخرید
مصالحســاختمانیازبورسرابرایسازندگانمسکنحمایتیبامعرفیوزارتراهو

شهرسازیفراهمکند.

اگرقیمتمصالحســاختمانیافزایشپیداکند،منجربهافزایشهزینهساختبه
صورتمستقیمخواهدشــد؛بنابراینقیمتمصالحساختمانیدرقیمتتمامشده

مسکنتأثیرزیادیدارد.
درپروژههاینهضتملیمســکن۵۳درصدهزینهمربوطبهمصالحســاختمانی
استوازسویدیگرهزینههاییمانندجواز،پروانهساختمانی،بیمه،نظاممهندسی
وســایرموضوعاتکههزینهبالاییدرکشــورمادارند،حدود۲۵درصددرقیمت
تمامشدهمسکنتأثیردارد.بهگفتهابوالفضلنوروزی،مدیرکلدفتراقتصادمسکن
وزارتراهوشهرســازی»اگر۲۰هزارتومانازهزینهساختهرمترمسکنکاهش
پیداکند،هزینهســاختیکمیلیونواحددرســالحدود۲هــزارمیلیاردتومان

کاهشمییابد.«


  مقابله با گرانی مسکن
فعالانبازارمسکناعتقاددارندعلتگرانیمسکنافزایشقیمتزمیندرسالهای
اخیراست،امادربارهنهضتملیمسکناگرقیمتهابالاباشدبهعلتقیمتمصالح
ساختمانیاســتوافزایشقیمتمصالحساختمانیمنجربهافزایشقیمتمسکن
نهضتملیخواهدشــد.یکیازوعدههایمهمدولتسیزدهم،ساختیکمیلیون
واحدمســکونیطیهرســالبرایمتقاضیانفاقدخانهبودهکهدردوسالگذشته
درنقاطیازکشورآغازشدهاست،اماافزایشقیمتمصالحساختمانیوتأثیرآنبر
هزینهتمامشدهساختاینواحدها،مشکلاصلیبرایتحققاینوعدهاست.هرچه
قیمتنهادههاوملزوماتساختکاهشیابد،مسکنباقیمتنهاییکمتریبهدست
متقاضیانمیرســدواینموضوععلاوهبرنهضتملیمســکن،کلبخشمسکنرا
دربرمیگیرد.بهدستوررئیسجمهوربایدنهضتکاهشقیمتتمامشدهدربخش
ساختمانداشتهباشیم.دراینخصوصوزیرراهوشهرسازیمعتقداست:دولتقیمت
زمینراکهدرقالبطرحواگذاری۹۹سالهبودبهصفررساند،باقیمواردمصالحاست.
قیمتدستمزدنیرویانسانیمثلکارگروتکنیسینرانمیتوانیمکاهشدهیم،امادر
بخشمصالحباکارکارشناسیانجامشدهمطمئنهستیمدرصورتکاهشقیمت،

میتوانیمقیمتنهاییراکاهشدهیم.

قیمت مسکن در تهران دیگر قدرت رشد ندارد
نایبرئیساولاتحادیهاملاکتهرانگفت:قیمتمسکندرتهرانبهقدریرشد

داشتهاستکهبیشترازاینقدرتافزایشنخواهدداشت.
داوودبیگینژادنایبرئیساولاتحادیهاملاکتهرانباتاکیدبراینکهنرخرهن
واجارهواحدهایمسکونیبدونچهارچوبقیمتگذاریمیشود،گفت:قیمتگذار
اصلیملکدررهنواجارهشــخصمالکاســت.چهبساعدهایازمشاوریناملاک
برایثبتقراردادمبلغیازطرفمســتأجررانیزدریافتمیکننداماقســمتاصلی

قیمتگذاریبرعهدهمالکیناست.
نایبرئیساولاتحادیهاملاکتهراندرادامهتاکیدکرد:مالکینبراساسعوامل
مختلفواحدمســکونیخودراقیمتگذاریوبهبنــگاهداراناعلاممیکنند.برای
قیمتگذاریاجارهورهنیکواحدمســکونییکششــمارزشکلملکمحاسبه
میشود.البتهبایدتوجهداشتایناصولدرتمامکشوراجرانمیشودنحوهقیمتگذاری
واحدهایمسکونیدرتمامنقاطمتفاوتوعواملمختلفیدراینراستادخیلهستند.
دولتدرمقاطعی،ستادیدرخصوصکنترلقیمتواحدهایمسکونیدربازارتشکیل
داداماافرادواملاکیهاازقوانیناینستادپیروینکردند.البتهدرکشوراصولیبرای
اجارهداریحرفهایوجودنداردکهموجبنابهسامانیدراینبازارمهمکشورمیشود.
ویادامهداد:موضوعمسکندرکشورمهماستزیرامصرفکنندهمردمهستندو
هرگونهپلتفرمیکهموجبعدمتعادلدرعرضهوتقاضایمسکنشود،مضرخواهد
بودوقطعاًدرازمدتنیزتبعاتجدیدربازارمسکندرپیخواهدداشت.اکوسیستم
بازارتجارتمتفاوتباسالهایاخیرشدهاستوفضایمجازینیزهماکنونقسمتی
اززندگیعمومرابهخوددرگیرکردهاستوبایدبدانیماگرایناکوسیستمدرحال

حاضرکنترلنشــودوبراســاسچهارچوبومقرراتپیشنرود،خطراتجدیبازار
مسکنراتهدیدخواهدکرد.

 پلتفرم دیوار و شیپور موجب تغییر اکوسیستم مسکن می شود
وی گفت: ســامانه های خانه یاب مانند "دیوار" و "شــیپور" بیشترین عامل نوسان
خانهدربازارهستند.اپلیکیشنهاییدربازارمسکنفعالیتمیکنندکهبایدازسوی
دستگاههایمربوطهکنترلورصدشوندودرراستایخدمترسانیبهمصرفکننده
واقعــیقراربگیرد.قطعاًنبایداجازهدهیمایــننرمافزارهایکهبازندگیمردمگره
خوردهبخواهندتداخلیایجادکنندوموجبآشــفتگیدربازارمسکنمیشودزیرا

بازارمسکنرارقابتیجلوهمیدهند.

بیگینژادبااشارهبهاینکهآیامشاوریناملاکقیمتواحدهایمسکونیراافزایش
میدهندیاخیر،گفت:طبقبررســیهامشــاوریناملاکقیمتهادربازارافزایش
نمیدهندوقطعاًبازارمســکنتأثیرپذیریازاینافرادنخواهدداشــتوبایدمشکل
افزایشقیمتمسکنرادربازارهایدیگرپیگیرباشیموفضاینرمافزارهایخانهیاب
بینظموقانونادارهمیشودواکثرمشکلاتحوزهمسکنازاینبستررخمیدهدو

اگرفردیدرچنینفضاهاییفعالیتداردبایدمجوزهایلازمرااخذکند.
ویخاطرنشانکرد:فعالیتچنیناپلیکیشنهایدربازارمسکنموجبنابهسامانی
دراکوسیستماینبازارمیشودوهمچنینسیستماجارهمستأجراننیزبهمخواهد

خورد.
اینمسئولبحرانمسکندربازارفعلیراوروداپلیکیشنهادانستوگفت:بحران
مسکندربازارفعلیورودپلتفرمهایخانهیاباستواینافرادجزدلالانوسوداگران
اینحوزهمحسوبمیشــوندزیراواحدهایمسکونیدرایناپلیکیشنهاواحدهای

مسکونیبهمزایدهگذاشتهمیشودوموجببدنامیمشاوریناملاکمیشود.

 "تهران" دیگر قدرت افزایش قیمت مسکن را ندارد
بیگــینژاددرخصــوصاینکهاســتانتهراندیگــرقدرتافزایــشقیمترا
نــدارد،تاکیــدکرد:ســنگینیقیمــتدرتهرانبهحدیرســیدهاســتکهروز
بــهروزجمعیــتآمارمســتأجرانافزایــشپیدامیکند.بســیاریازمشــاورین
امــلاککانترهــایفــروشملــکراتعطیــلکردندزیــراقدرتخریدمســکن

مردمکاهشپیداکردهاست.

  اعلام اسامی شرکت هایی که سود سهام عدالت را پرداخت نکرده اند
مدیرعاملشرکتسپردهگذاریمرکزیاوراقبهاداروتسویهوجوهاعلامکرد:شششرکتمپنا،فجرانرژیخلیجفارس،پالایشنفتبندرعباس،فولادآلیاژیایران،معدنیوصنعتیگلگهروپارسسویچتاکنونسودسهامعدالتسهامدارانراپرداختنکردهاندکه
باعثتاخیردرواریزسودمرحلهنخستسهامدارانعدالتشدهاند.محمدباغستانیبااشارهبهاینکهتاکنوناز۳۶شرکتسرمایهپذیریتعدادیکلوتعدادیهمبخشیازسودسهامعدالتسالمالیمنتهیبه۲۹اسفندماه۱۴۰۱رابهحسابشرکتسپردهگذاری

مرکزیواریزکردهاند،گفت:باوجودپیگیریهایمستمرسازمانبورسواوراقبهاداروشرکتسپردهگذاریمرکزیاوراقبهاداروتسویهوجوه،تاکنونشششرکتهمسودسهامعدالتخودراپرداختنکردهاند.
ویافزود:شرکتهایگروهمپنا،فجرانرژیخلیجفارس،پالایشنفتبندرعباس،فولادآلیاژیایران،معدنیوصنعتیگلگهروپارسسویچهیچمبلغیرابرایسودسهامعدالتپرداختنکردهاند.

بهگفتهباغستانی،همینامرباعثشدهفعلاشرکتسپردهگذاریمرکزینتواندسودمرحلهنخستسهامدارانعدالتراپرداختکند.مدیرعاملشرکتسپردهگذاریمرکزیاوراقبهاداروتسویهوجوهگفت:بناداریمدرصورتدریافتبخشیازاینسود،طیدو
مرحلهسودسهامعدالتراتاپایانسالبهحسابدارندگانسهامعدالتواریزکنیم.
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اقتصاد ایران گرفتار ذینفعان بروکراسی

ابوالفضل حمیدی   |    وزیر اقتصاد گفت: اقتصاد ایران گرفتار ذینفعان است و در این بین، ذینفع »بروکراسی«، »نبود شفافیت و 
هوشمندی« قابل توجه است. 

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: به زودی  تست های زیرمداری نسل جدید »کپسول زیستی« کاملًا ایرانی انجام خواهد شد.  
عیسی زارع پور کفت : در راستای اجرای سند ۱۰ ساله صنعت فضایی کشور، برنامه »زیست در فضا« احیا شده و به زودی تست های زیرمداری نسل جدید »کپسول زیستی« کاملًا ایرانی 

انجام خواهد شد.
وی افزود: پرتاب این کپسول، در راستای تحقق نقشه راه طرح اعزام فضانورد ایرانی در افق ۱۴۰۷ است که توسط متخصصان داخلی طراحی و ساخته شده است.

کپسول زیستی جدیدی که قرار است در آینده نزدیک به فضا پرتاب شود، نخستین گام در تحقیق و توسعه در زمینه زیست فضا است و در واقع این پروژه با حمایت کامل سازمان فضایی 
ایران به سرانجام رسیده است.فعالیت تحقیق و توسعه فناوری در حوزه زیست فضایی دوباره احیا شده و متخصصان صنعت فضایی ایران هم اکنون در حال آخرین تست ها روی کپسول هستند 

و به محض اتمام تست های نهایی، این کپسول که ماموریت زیرمداری دارد به فضا پرتاب خواهد شد.

تست های زیرمداری نسل 
جدید »کپسول زیستی« 
به زودی انجام می شود

  صعود قوی ۳۳ هزار واحدی بورس
شاخص کل بورس با رشد بیش از ۳۳ هزار 
واحدی امروز توانســت به جایگاه ۲ میلیون و 

۱۲۱ هزار واحد برسد.
شــاخص کل بورس در معامــلات امروز با 
رشد ۳۳ هزار و ۴۸۹ واحدی مواجه شد، ارزش 
معامــلات خرد عــدد ۸,۶۹۵ میلیارد تومان را 
به ثبت رســانده است که نســبت به میانگین 
هفتگی، ۳۱درصد و نســبت به میانگین ماهانه 
۷۳درصدافزایش داشــته اســت.در یک هفته 
گذشــته برآیند معاملات در بازار ســهام، ورود 
نقدینگی حقیقی )خرید حقیقی از حقوقی( به 
ارزش ۱۰۸ میلیارد تومان را نشان می دهد. امروز 
نیز روند ورود نقدینگی حقیقی برای سومین روز 
متوالی با ثبت رقم ۶۴۹ میلیارد تومان همچنان 
ادامه دارد. در یک هفته گذشــته بر شدت آن 
هم نسبت به میانگین ماهانه افزوده شده است.

برآیند معاملات صندوق هــای درآمد ثابت 
نیز در یک هفته گذشته حاکی از ۷۸۸ میلیارد 
تومان خروج نقدینگی حقیقی از این صندوق ها 
اســت. خروج نقدینگی از این صندوق می تواند 
نکته مثبتی برای بازار سهام باشد. امروز نیز روند 
خروج نقدینگی حقیقی از صندوق های درآمد 
ثابت برای چهارمین روز متوالی با ثبت رقم ۸۲۷ 
میلیارد تومان همچنان ادامه دارد. در یک هفته 
گذشته شیب خروج از این صندوق ها هم نسبت 

به میانگین ماهانه در حال افزایش است.
ارزش صف هــای خرید ۳۹۲ میلیارد تومان 
است که نسبت به میانگین هفتگی ۸۷ میلیارد 
تومان افزایش داشته است. این در حالی است که 
ارزش صف های فروش هم با افزایش ۷۷ میلیارد 
تومانی نسبت به میانگین هفتگی، در محدوده 

۴۰۲ میلیارد تومان قرار دارد.
برخی از معامله گران می گویند با رشد امروز 
بورس وضعیت وارد یک فاز صعودی شده و باید 
وارد یک روند صعودی خوب باشــیم، باید دید 
این وضعیت تا چه زمانی ادامه خواهد داشت؟ 

  رشد ۴۴ هزار واحدی بورس در روز 
میانی هفته

 شــاخص کل بورس در معاملات امروز بازار 
سهام با رشد ۴۴ هزار و ۲۹ واحدی به ارتفاع ۲ 

میلیون و ۱۶۵ هزار و ۲۲۸ واحد رسید.
 شــاخص  هــم وزن نیز با ۹ هــزار و ۹۳۸ 
واحد افزایش به ســطح ۷۴۱ هزار و ۳۸۹ واحد 
رسید. همچنین ارزش معاملات خرد )سهام و 
صندوق های سهامی( بازار، هشت هزار و ۷۰۰ 
میلیــارد تومان بود کــه بالاترین رکورد ارزش 

معاملات خرد از ابتدای تابستان بوده است.
افزون بــر این، نمادهای »فــولاد، فارس و 
تاپیکو«، بیشــترین تاثیر مثبت را بر بازار سهام 
داشتند. از سوی دیگر، نمادهای »فولاد، شستا 
و شــپنا« نیز پرتراکنش تریــن نمادهای امروز 

بازار بودند.
شــاخص کل فرابــورس نیز امــروز ۳۲۹ 
واحد افزایش داشــت و به محــدوده ۲۶ هزار 
و ۵۹ واحــد رســید. در عین حــال نمادهای 
»بپــاس، آریا، هرمز« بیشــترین تاثیــر را بر 
شاخص فرابورس داشتند و نمادهای »کرمان، 
نمادهای پرتراکنش تریــن  فصبــا«   کرومیت، 

 این بازار بودند.

    اقتصاد ایران گرفتار 
ذینفعان است و در این بین 

ذینفع بروکراسی، عدم 
شفافیت و هوشمندی قابل 

توجه است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/09/14
شماره : 1540

سید احسان خاندوزی  در همایش بین المللی بیمه و توسعه اظهار داشت: مهم ترین اقدام صنعت بیمه ایجاد صندوق بیمه 
حوادث طبیعی ساختمان در دو سال گذشته است که وارد صنعت بیمه شد و طبق آخرین آمار بیش از ۱۵ هزار واحد در این بخش 
پرداخت شده است و تلاش کردیم این صندوق جایگزین روش های گذشته شود و نسبت به اینده این صندوق امیدوار هستم.

وی افزود: در حوزه تکافل بیمه ای نیز اتفاقات خوبی رخ داد و بین علمای تسنن و تشیع مورد استقبال قرار گرفت و در اقدام 
دیگر زوار اربعین با کمترین مبلغ بیمه شدند.وزیر اقتصاد گفت: صنعت بیمه در توسعه بین المللی گام های خوبی برداشته است 

و امیدواریم دو شرکت ایران و سوریه هفته آینده نخستین بیمه نامه خود را صادر کنند.

وی با اشاره به درگاه ملی مجوز کسب و کار گفت: در دولت سیزدهم توانستیم صدور مجوز کسب 
و کارها را تســهیل و ســرعت بخشیم که کسب وکارهای بیمه ای نیز در این دسته قرار دارد و در گام 

دیگر در موضوع اصلاح آیین نامه نیز صنعت بیمه دستاورد خوبی داشت.
وی با بیان اینکه دو کلید واژه مهم در اقتصاد وجود دارد، گفت: نخستین کلیدواژه جهت دهی و 
قطب نمای حرکت تسهیل اقتصادی برای کسب وکار و کلیدواژه دوم هوشمندسازی و شفافیت است 
تا کسب وکارها با سهولت و اطمینان خاطر به فعالیت بپردازند و این دو هزینه مبادله را کاهش می دهد 

و حاکمیت انتظار دارد تسهیل کسب و کار و هوشمندسازی و شفافیت در دستور کار قرار گیرد.
خاندوزی در بخش دیگری اظهار داشــت: خبر خوش در بازار سرمایه باید به اطلاع برسانم که در 

هشت ماهه امسال دو برابر هشت ماهه سال گذشته عرضه اولیه داشته باشیم.
وی تصریح کرد: اقتصاد ایران گرفتار ذینفعان است و در این بین ذینفع بروکراسی، عدم شفافیت 
و هوشمندی قابل توجه است و امیدواریم این مسأله تعارض منافع در بخش بیمه هم با اصلاح آیین 

نامه ها برطرف شود.
خاندوزی گفت: مجموعه خدمت صنعت بیمه می تواند از حیث هوشمندســازی و سرعت خدمت 

دهی را افزایش دهد.

  صندوق بیمه دانش بنیان ایجاد می شود
در ادامه این مراســم، رییس کل بیمه مرکزی گفت: در ســختی ها کنار مردم هســتیم تا هنگام 

ناراحتی شادی بیاوریم.
علی استاد هاشمی اظهار داشت: امسال در بحث فرهنگ سازی بیمه همکارانی به مدارس برای آموزش 
حاضر شدند همچنین همایش های استانی برگزار شد و شرکت های بیمه ای در این زمینه کمک کردند.

وی بیان کرد: در تعاملات فعالانه با سیاســتگذاران هســتیم و تلاش کردیم از ظرفیت نخبگان در 
صنعت بیمه استفاده کنیم.

رییس کل بیمه مرکزی بیان کرد: در تعاملات بین المللی تعلیق موقت کارت سبز مشکلاتی ایجاد 
کرد اما تلاش کردیم کشورها را قانع کنیم تا به لحاظ فنی مشکل نداریم و موفق هم بودیم.

وی افزود: بزرگترین صندوق بیمه دانش بنیان به زودی ایجاد می شود و بحث اعتبارسنجی مشتریان 
نیز مدتی است که شروع شده است.

  صنعت بیمه نیازمند پشتیبانی است
در ادامه این نشست، محمدرضا پور ابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: ضریب نفوذ 
بیمه حدود ۲ درصد است که با رقم ۷ درصد مقرر شده در برنامه توسعه فاصله دارد و نیازمند اصلاح 
آیین نامه است.وی اظهار داشت: وضعیت نرخ بازده سرمایه گذاری شرکت های بیمه در مقایسه با بازده 
بازار سرمایه بسیار پایین است و نگرانی جدی ایجاد می کند و صنعتی که باید پشتیبان باشد به دلیل 
عدم رفتار حرفه ای خود نیازمند پوشش دهی است و باید تصمیمات جدیدی در این زمینه اتخاذ شود.

پور ابراهیمی تصریح کرد: ظرفیت درونی کشــور برای ارتقای جایگاه صنعت مناسب است و یکی 
از چالش های صنعت بیمه، رقابت شــرکت ها در فروش بیمه نامه اســت و بسیاری از شرکت ها زیان 

ده هستند و این رقابت های ناصحیح موجب شده نمایندگی ها متضرر شوند و این باید اصلاح شود.

ارزیابی اثربخشی سیاست های خودروهای برقی
 هدف سیاست هایی که حمل و نقل برقی را ترویج می دهند، بهبود خودروهای برقی 
به گونه ای اســت که بهترین، قابل دســتیابی ترین و راحت ترین خودروها در مقایسه با 

خودروهای سنتی باشند.
بهترین، به این معنی است که فناوری باید عملکرد برتری در مسائلی مانند برد، سرعت، 
سر و صدا و اثر زیست محیطی داشته باشد. حمایت از تحقیق و توسعه یک نوع سیاست 

است که می تواند بهبود فناوری خودروهای برقی را کمک کند.
قابل دســتیابی تر، به گونه ای است که خودروهای برقی به صورت قابل دستیابی تری 
نسبت به خودروهای سوختی باشند. تا زمانی که فناوری، هزینه شروع را کاهش دهد، 
انتظار می رود در آینده، امتیازات هدفمند یا ساختارهای تأمین ویژه بتوانند بار مالی برای 

مصرف کننده را کاهش داده و به جذب تأمین مالی کسب و کارها کمک کنند.
راحت تر، به گونه ای است که به کارگیری یک خودروی برقی نیازمند تلاش و زحمت 
بیشتری نسبت به خودروهای دیزلی نباشد، به ویژه از نظر سوخت گیری. بر این اساس، 
تأمین زیرساخت شارژ متراکم و آسان بسیار حیاتی است. این بخش سیاست های هدفمند 
را در جهت ترویج خودروهای برقی بررســی کرده و آن ها را در دســته های گسترده ای 

دسته بندی می کند.
سیاست هایی که بر روی عرضه خودروهای برقی در بازار هدف قرار می گیرند، هدف 
کاهش ریسک برای تولیدکنندگان و واردکنندگانی است که مطمئن نیستند آیا بازار در 

تکنولوژی نســبتاً جدید و تازه معرفی شده در داخل کشور سودآور خواهد بود یا خیر، 
را دنبال می کنند. اگر فکر کنند مصرف کنندگان ترجیح می دهند خودروهای دیزل و 
بنزینی را انتخاب کنند، ممکن است تلاش قابل توجهی را در توسعه، تولید و بازاریابی 

خودروهای برقی نداشته باشند.
حمایت از تحقیق و توسعه از طریق مشوق های مالیاتی یا سرمایه گذاری مستقیم دولتی، 
ریسک های مرتبط با نوآوری را کاهش می دهد. تقریباً همه کشورهای سازمان همکاری 
و توسعه اقتصادی، مشوق ها و تخفیفات مالیاتی تحقیق و توسعه را در اقتصاد خود ارائه 

می دهند. البته اطلاعاتی درباره اینکه چه میزان از این نوع تشویقات به شرکت های مرتبط 
با خودروهای برقی اختصاص می یابد، در دسترس نیست. اگرچه بیشتر تحقیق و توسعه 
خودروهای برقی توسط صنعت، تامین مالی می شود، اما حمایت مستقیم دولتی برای 
تحقیقات اساسی با سودآوری نامشخص یا زمینه های دیگری که بیشترین بهره را برای 

کشورهای با درآمد کمتر به همراه دارند، لازم است.
یک راهبرد دیگر برای افزایش عرضه خودروهای برقی در بازارهای ملی، اعمال مقرراتی 
درباره آلاینده های خودرو مانند اســتاندارد CAFE در ایالات متحده و مقررات CAFC در 
چین اســت که روش های ارزیابی مصرف سوخت و هدف ها را برای خودروهای سواری 
تعیین می کند. این مقررات باعث بهینه سازی خودروهای دیزل و بنزینی می شود، اما با 
این وجود هزینه آن ها را افزایش داده و قدرت بازار خودروهای برقی را تقویت می کنند.

اتخاذ قوانین و اسناد بالادستی در بسیاری از موارد، چارچوب هایی را در کشورها برای 
جهت دهی به سمت خودروهای برقی ایجاد کرده است. برای مثال در کالیفرنیا و چین، 
اهداف فروش و مصرف خودروها طوری تعیین شده که تولیدکنندگان و واردکنندگان را 
مجبور می کند درصد مشخصی از خودروهای برقی را به فروش برسانند. در اکثر موارد 
این تعیین ها وابســته به هدفگذاری درصد بازار خودروهای صفرآلاینده تا سال ۲۰۲۵ 
است. برخی از مناطق به تازگی زمان های طولانی تر و با هدف تا ۱۰۰ درصد خودروهای 

برقی را اعلام کرده اند.

  ۶١ طرح معدنی و فلزی با سه میلیارد دلار ارزش سرمایه گذاری
 مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات گفت: این شرکت در ۶۱ طرح معدنی و فلزی با سه میلیارد دلار سرمایه گذاری کرده که روند سرمایه گذاری روبه رشد است.اردشیر سعد محمدی در نشست خبری اظهار داشت: همچنین ۲ میلیون تن کنسانتره جدید 
را سرمایه گذاری خواهیم کرد.وی افزود: شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات در گذشته نهاد مالی بود که اکنون در سرمایه گذاری مستقیم وارد شده که برای اجرای طرح ها اقدام کرده است. در سال گذشته میزان سود این شرکت ۳۹۱ میلیون دلار بوده که قرار است 
با اجرای برنامه ها این میزان تا سال ۱۴۰۷ به یک میلیارد دلار برسد. چراکه هر طرحی که تبدیل به مرحله عملیاتی شود منجر به سودآوری می شود.مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات ادامه داد: میزان سود خالص این شرکت در پنج سال اخیر روند رو به 

رشدی داشته است که بیانگر نگاه اقتصادی این شرکت به طرح هاست.
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کشاورزی 

ساختمان پلیس راه محور 
بندرعباس-حاجی آباد به 

بهره برداری رسید

کریم حسن پور    |      موج شایعات علیه تولید و صادرات محصولات کشاورزی و کیفیت آنها دوباره نقل برخی محافل ضد ایرانی شده به طوری که این موج در 
رسانه های خارجی برای ضربه زدن به امنیت غذایی کشورمان و ارزآوری محصولات کشاورزی که معمولاً تحریم پذیر نیستند دوباره به راه افتاده و به نظر 
می رسد این امر ادامه داشته باشد. در سالیان گذشته صادرات فلفل دلمه، کیوی، سیب زمینی و برخی محصولات دیگر تحت تأثیر این شایعات قرار گرفت و حال به نظر 

می رسد نوبت به یکی از ارزآورترین محصولات کشاورزی و شیلاتی کشور یعنی میگو رسیده است.

میگو به محصول ارزآور ایران تبدیل شده است

  ابوالفضل یعقوبی،  تکاور دریایی و دبیر هیات 
ورزش های دریایی و ســاحلی استان گلستان 
دراجرای نخســتین دوره رقابت های قایق های 

تندروی نیروهای مسلح ج.ا.ایران اشاره نمود
گلســتان : مومنی - به گزارش روابــط عمومی بنادر 
وکشتیرانی گلســتان ؛ اجرای این دوره از مسابقات در 
کنار جشنواره دریایی و ساحلی و اولین جشواره دانش 
آموزی استان در کنار دریا در حقیقت اقدام در راستای 
تدابیر حکیمانه فرماندهی معظم کل قوا بوده اســت ، 
بگونه ای که شور ، هیجان ، نشاط و حماسه در کنار دریا 
بامحوریت قایق های تنــدرو در حوضچه بندرترکمن 

متجلی شده است .
تکاورانی از نیروی دریایی راهبردی ارتش ، یگان قهرمان 
مرزبانی ، شــیلات ، ســپاه و یگانهای نظامی ج.ا.ایران 
در قالب ۲۰ نفر از منتخبین ســریع تریــن قایق های 
ج.ا.ایران شــرکت کردند و در پایان تیم تکاوران نیروی 
دریایی ارتش مقام نخســت این دوره از مسابقات را از 

آن خود کرد.
حضور خانواده معظم شــهدا ، جانبــازان ، ایثارگران و 
پیشکسوتان نیروی دریایی در کنار آحاد ملت و مسئولان 
نماد اتحاد و انسجام واقعی بود. درکنار برگزاری این دوره 
از مســابقات با مدیریت قوی و همکاری مضاعف کلیه 
نفرات حاضر در جشنواره توسط قایق ها با جلیقه نجات 
و در ایمن ترین شرایط ســوار قایق ها شدند و از فضای 
قایقرانی ،قایق سواری و آموزش دریا توسط متسابقین 
که از ابتکارات برنامه باشکوه امروز بود و نشاط و شادمانی 
مضاعف در چهره و نگاه مسئولان و مردم استان گلستان 
رخ نمایان نمود. ما انشاا... با حمایت مسئولان امر به دنبال 
ایجاد نشاط و توسعه ی بیش از پیش دریا محور خواهیم 
بود. ایجاد و توسعه ی باشگاههای مرتبط با ورزش های 

دریایی و ساحلی وجهه ی همت ما خواهد بود .
در پایان روز هفتــم آذر روز دلاور مردان نیروی دریایی 
ارتش ج.ا.ایران را به تمامی دریادلان عزیز تبریک عرض 

مینمایم .

  نوسازی ماشین آلات راهداری هرمزگان با خرید 
۶ دستگاه جدید

سرپرست اداره ماشین آلات راهداری و حمل و نقل جاده 
ای هرمزگان از سازماندهی و نوسازی ناوگان و ماشین 

آلات راهداری استان با خرید ۶ دستگاه جدید خبر داد
ایمان ستوده سرپرســت اداره ماشین آلات راهداری و 
حمل و نقل جاده ای هرمزگان، در خصوص سازماندهی 
و نوسازی ناوگان راهداری استان گفت: با پیگیری هایی 
انجام شــده مدیران راهداری استان و مساعدت رئیس 
جمهور، توانســتیم بخشی از ماشــین آلات مورد نیاز 

راهداری را تامین کنیم.
ستوده تصریح کرد: ۵ دستگاه سنگین خریداری شده که 
شامل ۳ دستگاه بیل مکانیکی، یک دستگاه مینی بیل، 
و یک دستگاه لودر جمعا به مبلغ ۳۵۴،۰۰۰،۰۰۰،۰۰۰ 
ریال و همچنین یک دســتگاه گریدر توسط سازمان 
خریداری شده است ستوده تاکید کرد: بعضی از ماشین 
آلات نیاز به تعمیر و راه اندازی جزئی و راه اندازی فوری 
دارند که این مهم، نیاز به منابــع مالی به صورت امانی 
دارد که امیدواریم بتوانیم به زودی این مشــکل را نیز 

رفع کنیم.

  مدیرعامل آبفا در بازدید مشترك با فرماندار از 
پروژه هاي آبرساني پارسیان:

ارزش پروژه هاي آبرساني پارسیان بیش از 100 
میلیارد تومان است

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان ارزش پروژه 
هاي آبرساني در شهرستان پارســیان را بیش از 1۰۰ 

میلیارد تومان عنوان کرد.
عبدالحمید حمزه پور در نشست با فرماندار پارسیان و 
بازدید از پروژه هاي آبرساني این شهرستان با اشاره به 
اقدامات انجام شده طي دو ســال گذشته در پارسیان 
افزود: پروژه هاي آبرساني شهرستان پارسیان در قالب 
اعتبارات استاني و قرارگاه محرومیت زدایي امام حسن 

مجتبي)ع( احداث یا در حال اجراست.
وي با بیان اینکه توجه ویژه دولت و حمایت هاي وزارت 
نیرو و شرکت مهندسي آب و فاضلاب کشور و استانداري 
هرمزگان از پروژه هاي آبرساني استان نسبت به گذشته 
بیشتر شده اســت، تصریح کرد: طي دو سال گذشته ۵ 
هزار متر مکعب به ظرفیت مخازن ذخیره آب پارسیان 

اضافه شده است.
به گفته مدیرعامل آب و فاضلاب هرمزگان، در این راستا، 
یک باب مخزن  با حجم ۲ هزار متر مکعب در شهر دشتي، 
یک باب مخزن هزار متر مکعبي در غــورزه و یک باب 

مخزن در مجتمع ساحلي احداث شده است.
وي به اجراي خط انتقال آب در این شهرستان اشاره کرد 
و افزود: اجراي ۵۰ کیلومتــر خط انتقال و 1۵ کیلومتر 
شبکه توزیع تاثیر به ســزایي در پایداري وضعیت آب 
پارسیان گذاشته است که تداوم این روند شرایط مطلوب 

تري را بر آبرساني این شهرستان حاکم خواهد کرد.

 

همزمان با افتتاح 1۳ پاسگاه پلیس راه کشور، ساختمان پلیس راه محور بندرعباس-حاجی آباد افتتاح شد و به بهره داری کامل رسید.
به گزارش روابط عمومی راهداری و حمل و نقل جاده ای هرمزگان، مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان هرمزگان در این مراسم، گفت: باتوجه به قدمت ساختمان پاسگاه پلیس راه بندرعباس حاجی 
آباد و قدمت بیش از ۳۰ سال ساختمان یاد شده و در راستای همکاری و هم افزایی با پلیس راهور فراجا و ارائه خدمات مطلوب به کاربران جاده ای در جهت ارتقای امنیت راه ها بازسازی اساسی ساختمان پاسگاه پلیس 

راه مذکور از اواخر سال گذشته در دستور کار قرار گرفت.شرفی افزود: در کمتر از 1 سال بازسازی این پاسگاه با هزینه ای بالغ بر ۶۰ میلیارد ریال انجام و بهره برداری رسمی از ساختمان این پاسگاه آغاز می شود.
عباس شرفی تصریح کرد: در حال حاضر احداث ۳ پاسگاه پلیس راه جدید و با اعتباری بالغ بر 7۰۰ میلیارد ریال در محورهای مواصلاتی در حال اجرا است و از پیشرفت مناسبی برخوردار است.

شرفی در توضیح دیگر موارد یاد شده گفت: احداث ساختمان جدید قرارگاه فرماندهی پلیس راه استان نیز با مساحت حدود 1۰۰۰ متر مربع و در ۳ طبقه در برنامه اجرایی این اداره کل است و مطالعات آن تکمیل 
شده و قبل از سال جاری عملیات اجرایی آن شروع خواهد شد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/09/14
شماره : 1540

در همین خصوص 
محمدامین طلاب، رئیس 

اداره محیط زیست دریایی 
اداره کل حفاظت محیط 

زیست استان بوشهر 
گفت: شهرهای ساحلی 
جنوب کشورمان اندکی 

مشکل آلودگی دارند لکن 
این آلودگی آنقدر کم 

است که صرفاً در محدوده 
شناگاه هاست و به هیچ 

وجه محدوده وسیعی را در 
برنمی گیرد و قدرت خود 

پالایی دریا این اجازه را به 
آلودگی نمی دهد.

به طوری که این رسانه ها با استناد به یک روزنامه گمنام در کشورمان ادعا کردند میگوی تولیدی بوشهر آلوده به فاضلاب شهری بوده و به همین 
دلیل محموله های صادراتی آن از چین برگشت خورده است.

این در حالی است که صادرات میگو طی سالیان اخیر افزایش قابل توجهی داشته و آمارهای رسمی و غیررسمی نشان می دهد صادرات این گونه 
شــیلاتی بین 1۳۰ تا ۲۰۰ میلیون دلار ارزآوری دارد، آمار هفت ماهه گمرک نیز نشــان دهنده آن است که در سال جاری 1۶ هزار و ۲۲۰ تن از این 

محصول به ارزش ۵۴ میلیون دلار صادر شده است.
در همین خصوص محمدامین طلاب، رئیس اداره محیط زیســت دریایی اداره کل حفاظت محیط زیســت اســتان بوشهر در گفت و گو با »ایران 
اقتصادی« گفت: شهرهای ساحلی جنوب کشورمان اندکی مشکل آلودگی دارند لکن این آلودگی آنقدر کم است که صرفاً در محدوده شناگاه هاست 

و به هیچ وجه محدوده وسیعی را در برنمی گیرد و قدرت خود پالایی دریا این اجازه را به آلودگی نمی دهد.
وی افزود: از طرف دیگر این آلودگی در آب شــیرین بوده و وقتی وارد آب شــور دریا می شــود هیچ تأثیری در اعماق نداشته و پالایش می شود، 

به همین دلیل آلودگی فاضلاب تحت هیچ شرایطی نمی تواند خلیج فارس را تحت تأثیر قرار بدهد و تاکنون گزارشی در این خصوص نداشته ایم.

 اتحادیه آبزیان برخورد قانونی خواهد کرد
علی اکبر خدایی دبیر کل اتحادیه تولید و تجارت آبزیان نیز در این باره در گفت و گو با »ایران« اظهار کرد: خبر بازگشت »شش کانتینر یخچالدار 
میگوی صادر شده به چین همگی به دلیل آلودگی ناشی از فاضلاب صددرصد دروغ، جعلی و غیرواقعی است و در صورت عدم اصلاح، اتحادیه تولید 

و تجارت آبزیان ایران علیه انتشار دهنده آن اعلام جرم خواهد کرد.
وی افزود: در جعلی بودن این خبرهمین بس که بر اساس توافق قرنطینه ای میان سازمان دامپزشکی ایران و قرنطینه گمرک چین، از تولیدات 
سال جاری بوشهر حتی یک کانتینر میگو هم به چین صادر نشده که بخواهد برگشت داده شود. دبیر کل اتحادیه تولید و تجارت آبزیان خاطر نشان 
کرد: میگوی پرورشی استان بوشهر به ۲۳ کشور دنیا )از جمله1۶۰۰ تن از محصول سال گذشته در ماه های اولیه سال جاری به چین( صادر شده و 

بشدت مورد استقبال بزرگ ترین بازارهای جهانی میگو قرار دارد.
خدایی گفت: در همین مدت بیست کانتینر میگوی پرورشی استان بوشهر به اروپا که یکی از سختگیرانه ترین قوانین بهداشتی را در زمینه سلامت 
آبزیان دارد صادر شده و نه تنها این بیست کانتینر بلکه تمام محموله هایی که در طی ۳۰ سال صادرات میگوی ایران به اروپا صادر شده تماماً از سد 

نظارت های دقیق و عمیقاً حساب شده نهادهای نظارتی عبور کرده و حتی یک مورد عودتی یا گواهی های مردود شده نداشته ایم.
این مقام صنفی تصریح کرد: علت این امر آن است که مطابق ضوابط بهداشتی، تمام محموله های تولیدی آبزیان ایران و خصوصاً میگوی پرورشی 
صادراتی بر اساس پروتکل های سازمان جهانی بهداشت دام )OIE( توسط سازمان دامپزشکی کشور کنترل شده و پس از انجام آزمایشات لازم، گواهی 

صادرات داده می شود.
وی با اشاره به اینکه شایعه پراکنان می خواستند به همگان القا کنند میگوی بوشهر نه به چین و نه به هیچ بازار دیگری قابلیت صدور ندارد، افزود: 

برگزاری جشنواره منطقه ای شعر سرباز وطن به میزبانی شهرستان مهریز

طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت در گیلانغرب، روانسر و پاوه

سید محمد جواد عرفان فر/ یزد ؛ مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان یزد گفت: 
در آستانه چهارمین ســالگرد شهادت سردار دل ها شهید حاج قاسم سلیمانی شاهد 
برگزاری جشنواره منطقه ای شعر سرباز وطن به میزبانی شهرستان مهریز خواهیم بود

» احســان عابدی « در جمع اصحاب رسانه استان با اشاره به اینکه این جشنواره 
امســال به صورت منطقه ای در مهریز برگزار می شــود از ارسال آثار شاعران  تا پایان 

آذرماه برای دبیرخانه این جشنواره خبر داد. 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان یزد عنوان کرد :  شاعران استان های یزد، 
کرمان، فارس ، اصفهان و خراسان جنوبی می توانند آثار خود را تا پایان آذرماه برای 

این جشنواره ارسال کنند  
وی تصریح داشت : طی 1۸ ماه گذشته بیش از ۶۰ رویداد در حوزه شعر و ادب در 

استان یزد با مسئولیت این اداره کل برگزار شده است.
عابدی دربخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه دولت سیزدهم اهتمام جدی 
نسبت به حوزه فرهنگ دارد ازهمراهی و حمایت مدیران شهرستان مهریز قدردانی کرد 
و خاطر نشان کرد : بر آنیم تا با برگزاری کارگاه های استعدادیابی بویژه در شهرستان 
های کمتر برخوردار از جمله مروست و خاتم جریان سالم و جدیدی را در حوزه شعر 
استان فعال کنیم.» محمد دهقان بنادکی« نیزدراین نشست ضمن دعوت از شاعران 
جهت شرکت در این جشنواره بیان داشت در رویداد منطقه ای شعر سرباز وطن سعی 

شده از ظرفیت های شهرستان استفاده شود.  
فرماندار شهرستان مهریز از رویدادهای مختلفی در ایام برگزاری این جشنواره خبر 
داد و افزود: برگزاری این رویدادها شاید بتواند بخش کوچکی از وظیفه ما را در قبال 

ایثارگری های شهدا جبران کند و امید آنکه شرمنده شهدا نشویم .
وی با اشاره به برگزاری یادواره شهدا  در مهریز خاطرنشان کرد : سعی کردیم در 

طول سال هر هفته برنامه ای فرهنگی برای هنرمندان وهنردوستان شهرستان مهریز 
داشته باشیم .

» عالیه مهرابی « نیز در این نشست  اظهار داشت در این جشنواره به سه موضوع 
مکتب حاج قاســم، رویای حاج قاســم که در محور مقاومت و رویای بی اسرائیلی و 

همچنین شخصیت حضرت زهرا )س( پرداخته شده است .
مســئول هیات داوران جشــنواره منطقه ای شعر سرباز وطن مهریز گفت: در این 

جشنواره از ۸ رتبه برتر و همچنین ۵ رتبه قابل تقدیر تجلیل خواهد شد.
ســید محمد امین بیدکی رئیس شورای اســلامی شهر مهریز نیز در این نشست 
خواســتار حضور گسترده شاعران در این جشنواره شــد و بیان داشت : گرامیداشت 
شــهدا بر همه ما واجب اســت و برای این گرامیداشت اســتفاده از زبان هنری شعر 

می تواند بسیار تاثیرگذار باشد.
حمید رضا زارع شهردار مهریز نیز در این نشست با اشاره به پیش بینی برنامه های 
جانبی از برگزاری کارگاه های تخصصی شعر دراین جشنواره و افتخار میزبانی ده روزه 

شرکت کنندگان و بازدید کنندگان خبر داد .
محمدرضا دهقان نیری رئیس اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی مهریز نیز در این نشست 
در پاسخ به یکی از خبرنگاران  گفت: بیش از ۶۰ شاعر در این شهرستان فعالیت دارند 
که در جشنواره استانی سال گذشته، بیش از ۴۰ شاعر آثار خود را به جشنواره ارسال 

کردند و ۲ اثر نیز از شاعران مهریزی برتر شد.
گفتنی اینکه  مسئولان حاضر در این نشست به سؤالات خبرنگاران پاسخ دادند ودر 

پایان از پوستر جشنواره منطقه ای شعر سرباز وطن رونمایی شد.

 همزمان با اجرای طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت در کشور، پویش غرص 
سالانه ۹ میلیون اصله نهال به مدت چهار سال در شهرهای، گیلانغرب، پاوه و روانسر 

نیز آغاز شد.
به مناســبت اجرای طرح مردمی کاشــت یک میلیارد درخت در کشور ، عملیات 
اجرایی کاشــت درخت در شهرســتان پاوه نیز با بذرکاری گونه بلوط در ۲۰ هکتار از 

اراضی ملی منطقه بیدمیری، تپه موسی آغاز شد.
در این مراســم که علیرضا حیدری فرماندار شهرستان پاوه، بخشداران بخش های 
مرکزی و باینگان، ناحیه مقاومت بســیج، جهاد کشــاورزی، منابع طبیعی، حفاظت 
محیط زیست ، ورزش و جوانان و جمعیت هلال احمر ، انجمن های مردم  نهاد ، مردم 
منطقه و اصحاب رسانه حضور داشتند، ۲۰ هکتار از اراضی ملی این شهرستان با گونه 

بلوط بذرکاری شد.
به همین مناســبت پویش مردمی کاشــت درخت با همکاری اداره منابع طبیعی 
شهرستان دالاهو نیز با همکاری انجمن های مردم نهاد، ثمن ها، هلال احمر، محیط 

زیست، نیروهای مردمی دوستدار طبیعت و ادارات سطح شهرستان آغاز شد.
در این مراسم که فرماندار و امام جمعه این شهرستان نیز حضور داشتند حاضران 
اقدام به کاشت بذور مختلف جنگلی شامل بنه، بلوط و بادام تلخ در محدوده جنگلی 

روستای سرخه دیزه به مساحت ۲۰ هکتار کردند.
در این مراســم فرماندار دالاهو با بیان اهمیت اجرای این طرح مهم گفت: ســطح 
زیادی از جنگل های استان در این شهرستان واقع شده است از اینرو در کنار کاشت 

نهال باید مساله نگهداری و حفاظت از درختان موجود را نیز مورد توجه قرار داد.
مسعود محنتی با اشاره به اهمیت درخت و درختکاری و صیانت از منابع طبیعی 

گفت: درخت گرانبهاترین خلقت و هدیه الهی به بشر است.
وی افزود: درخت یک موجود پرنعمت برای بشر محسوب می شود چرا که حیات 
بشر به علت جذب گازهای سمی و تبدیل به اکسیژن و هوای پاکیزه به درختان وابسته 

است بنابراین باید در توسعه و صیانت از درختان تمام تلاش خود را به کار گیریم.
فرماندار شهرســتان گیلانغرب نیز در حاشیه آغاز پویش مردمی کاشت درخت در 

این شهرســتان گفت: طرح کاشت یک میلیارد اصله درخت در کشور طی چهار سال 
تدوین شده که امسال اولین سال کشت آن است.

علی پروین با اشــاره به اینکه کنوانســیون های بین المللی برای اجرای این طرح 
بــا ایران قراردادهایی منعقد نموده اند افزود: صیانت از طبیعت یک تکلیف عمومی و 

نیازمند عزم همگانی و مشارکت همه اقشار مختلف مردم است.
وی یادآور شد: شهرستان گیلان غرب نیز در سال گذشته اقدام به کاشت بیش از 1۹ 
هزار و ۲۰۰ دانه بذر از طریق ثمن ها، خیرین و اداره منابع طبیعی و دانش آموزان کرد 
که امسال نیز پیش بینی می شود به همین تعداد نهال در این شهرستان غرص شود.

در ادامــه این مراســم ۲۰۰ اصله نهــال به صورت نمادیــن در منطقه ناودار این 
شهرستان غرص شد.

 برنامه کاشــت یک میلیارد اصله نهال در دولت ســیزدهم برای حفاظت از خاک 
کشور از سال گذشته آغاز شده است و همسو با این رویکرد استان های مختلف باید 

تعهدات خود را در اجرای طرح عملیاتی کنند.

بر اساس آمارهای گمرک جمهوری اسلامی ایران، روسیه هم اکنون بزرگ ترین 
بازار میگوی ایران است و جالب آن که از مجموع 17 هزار تن میگوی صادراتی 
ایران به روسیه در سال 1۴۰1 قریب 1۴ هزار تن آن مربوط به تولیدات استان 

بوشهر بوده است.
دبیر کل اتحادیه تولید و تجارت آبزیان اظهار کرد: مقام های نظارتی و بهداشتی 
قرنطینه ای این ۲۳ کشــور که میگوی ایران به آنها صادر می شود )اعم از چین، 
روسیه و اوراسیا، ترکیه، اروپا، کشورهای همسایه و آسیای جنوب شرقی( برای 
تمام محموله های وارداتی میگوی خود از ایران و اســتان بوشــهر پس از انجام 
آزمایشات لازم اقدام به ترخیص و واردات محصولات صادراتی ایران کرده اند و لذا 
اگر آلودگی های ادعایی فاضلاب شهری وجود  داشت چنین پدیده ای رخ نمی داد.

خدایی در ادامه گفت: در صورت بروز چنین مشــکلاتی، مرجع قرنطینه ای 
کشور مقصد مراتب نقض موارد بهداشتی را به صورت رسمی به مقامات بهداشتی 
گواهی دهنده کشــور صادرکننده منعکس می کند که بر اساس استعلام انجام 
شــده از سازمان دامپزشکی کشور و همچنین سفارت کشورمان در پکن چنین 
موضوعی به سازمان دامپزشکی ایران اعلام نشده است. وی افزود: اتحادیه تولید 
و تجارت آبزیان ایران انتشــار این گونه خبرهای بی پایه را موجب لطمه زدن به 
اعتبار و حیثیت تولیدکنندگان زحمتکش و کل فعالان صنعت میگوی کشور و 
 OIE خصوصاً مرجع رســمی گواهی دهنده کشور که عضو برجسته و مورد تأیید
است، می داند. این مقام مسئول در پایان اظهار کرد: متأسفانه این خبر مجعول 
مورد بهره برداری بدخواهان کشور و رسانه های ضد ایرانی نظیر رادیوفردا و من 
و تو قرار گرفته و لازم اســت این رویه ناصواب اصلاح شود و چنانچه اقدام لازم 
توسط مرجع خبری نشر دهنده صورت نپذیرد این اتحادیه برای خود حق برخورد 

قانونی را حفظ خواهد کرد.

  اطلاعیه دامپزشکی بوشهر در خصوص میگوهای صادراتی
اداره کل دامپزشــکی بوشــهر در این خصوص اطلاعیه ای منتشــر کرده و 
آورده اســت، میگوی استان بوشهر در سال گذشته به بیش از ۲۳کشور جهان 
صادر شــده که این کشورها شامل چین، روسیه، کشورهای عضو اتحادیه اروپا، 
انگلستان و کشورهای حاشیه خلیج فارس بوده و از ابتدای سال 1۴۰۲ نیز این 

روند ادامه داشته است.
در سال گذشته ۲۴ هزار تن میگو صادر و از این میزان ۵/۸ هزار تن به کشور 
چین و ۸/۶ هزار تن به کشور روسیه صادر شده و در سال جاری صادرات میگو 
تا پایان آبان ماه حدود 11/۶هزار تن بوده اســت که سهم کشور چین 1/۶ هزار 
تن و روسیه ۴/7 هزار تن بوده و تاکنون محموله ای به دلیل آلودگی فاضلابی و 
آلودگی بهداشــتی به بوشهر برگشت داده نشده است. برای صادرات محصولات 
شیلاتی به کشور چین، کارگاه های فرآوری آبزیان باید کد تأییدیه بهداشتی را از 
کشور چین، مطابق استانداردهای بهداشتی این کشور اخذ کنند و درصورت قصور 
در اجرای ضوابط بهداشــتی کشور چین، تأییدیه بهداشتی این کارگاه ها توسط 
کشور چین لغو یا معلق می شود و تا زمانی که کشور چین از شرایط بهداشتی 
محصولات تولیدی آنهــا اطمینان حاصل نکند، اجازه صادرات مجدد را به این 
کارگاه ها نخواهد داد. چنین محصولاتی با شرایط غیربهداشتی که در این خبر 
اعلام شده است تاکنون به بوشهر برگشت داده نشده و از طرف کشور چین به 
ایران اعلام نشده است. ضمناً این کارگاه ها به طور منظم توسط ناظرین و ممیزین 
بهداشتی دامپزشکی استان بوشهر و کشور مورد بررسی بهداشتی قرار می گیرند.

قبل از تأیید بهداشتی میگو های صادراتی توسط اداره کل دامپزشکی استان 
بوشهر، این میگوها در آزمایشگاه های مورد تأیید سازمان دامپزشکی مورد آزمایش 
قرار می گیرند و پس از تأیید نتایج آزمایشگاهی مطابق استانداردهای بین المللی، 
گواهی بهداشتی بین المللی برای محموله ها صادر می شود، مضافاً باتوجه به دارا 
بودن دامپزشک در تمام کارگاه های فرآوری آبزیان در استان بوشهر، روند بهداشتی 
تولید از ابتدای ورود میگو از مزارع پرورش به کارگاه فرآوری تا زمان بسته بندی، 
انجماد و حتی بارگیری تحت نظارت بهداشتی این دامپزشکان انجام می گیرد و 
درصورتی که تأیید ســلامت این محصولات برای داخل کشور و یا خارج کشور 
صادر نشود، اجازه توزیع در داخل کشور یا صادرات نخواهد داشت.  لازم به ذکر 
 NRP اســت هرساله برنامه پایش و بررسی وضعیت بهداشتی میگو تحت عنوان
توسط ادارات کل دامپزشکی استان ها انجام می گیرد و نمونه میگوهای اخذ شده 
از مزارع پرورش میگو برای بررسی باقیمانده ها به آزمایشگاه های بین المللی در 

اروپا ارسال می شوند.
نتایج آزمایش های میگو های ارسالی به آزمایشگاه های اروپا حاکی از سلامت 
میگوی ایران و میگوی استان بوشهر است که در سال جدید ایران مجدداً اجازه 

صادرات میگو به اروپا را از اتحادیه اروپا اخذ کرد.
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شرکت های دانش بنیان 
نگران تأمین اعتبار نباشند

معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری خراسان جنوبی گفت: شرکت های دانش بنیان استان نگران تأمین اعتبار برای تولید نباشند.
ناصر ناصری در حاشیه بازدید از نمایشگاه هفته پژوهش در دانشگاه بیرجند تأکید کرد: باید از اقدامات و خدمات شرکت های دانش بنیان بیشتر از گذشته بهره ببریم.

وی گفت: این شرایط برای شرکت های دانش بنیانی که نیازمند حمایت بیشتری برای تولید هستند، فراهم شده و مشکلی برای حمایت از آنها نیست تا به مرحله تولید برسند و مورد استفاده عموم مردم قرار گیرد.
معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری خراسان جنوبی تصریح کرد: چنانچه شرکت های دانش بنیان، محصول و پژوهشی برای تولید آماده دارد می توانیم شرایط برای تولید محصولات آنها فراهم کنیم. استفاده از 

محصولات آنها در دستگاه های اجرایی که نیاز دارند، ضروری است. شرکت های دانش بنیان، نگران تأمین اعتبار برای ورود به حوزه تولید نباشند. باید از آنها حمایت شود تا هر سال بهتر از قبل تولید کنند.  
امضای تفاهم نامه همکاری بین جهاددانشگاهی و پارک علم و فناوری خراسان جنوبیتفاهم نامه همکاری بین جهاد دانشگاهی و پارک علم و فناوری خراسان جنوبی نیز در حاشیه نمایشگاه هفته پژوهش و فناوری 

استان با حضور سیدمحمدحسین سیدکاشی رئیس جهاددانشگاهی و محمدحسن مجیدی، رئیس پارک علم و فناوری استان امضاء شد.

الهام صالح      |     نهمین اجلاس مشترک همکاری های اقتصادی ایران و قطر در شرایطی در آستانه برگزاری است که برگزاری 
هشت دوره کمیسیون همکاری ها میان دو کشور با دستاوردهای ویژه ای همراه بوده است.

    مدیرکل منابع طبیعی کرمانشاه خبر داد؛
سهم ۳۶ میلیونی کرمانشاه در طرح ملی کاشت یک 

میلیارد درخت
 مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان کرمانشاه 
از سهم ۳۶ میلیونی کرمانشــاه در طرح ملی کاشت یک 

میلیارد اصله درخت در کشور طی چهار سال خبر داد.
انشاالله کولانی در نشســت خبری با اصحاب رسانه که با 
موضوع اجرای طرح ملی کاشــت یک میلیارد درخت در 
کشور در سالن جلسات اداره کل منابع طبیعی کرمانشاه 
برگزار شد، اظهار کرد: این طرح برای مدت چهار سال از 
طریق جهاد کشاورزی کشــور دنبال می شود که در این 
طرح استان کرمانشاه به کاشت سالانه ۹ میلیون درخت 
متعهد شده است . وی افزود: طرح ملی کاشت یک میلیارد 
درخت در استان کرمانشاه بر مبنای پتانسیل های موجود 
انجام خواهد گرفت که علاوه مکان های مشخص شده در 
سه نهالستان اســتان این طرح به طور ویژه انجام خواهد 
گرفت که مراسم نمادین اجرای طرح کشوری کاشت یک 
میلیارد درخت در کرمانشاه در دانشگاه صنعتی همزمان با 

سراسر کشور برگزار شد.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان کرمانشاه 
تصریح کرد: آغاز طرح درختکاری در اســتان کرمانشاه 
با ۵۰۰ اصله درخت در ســال ۱۴۰۲ شــامل گونه های 
بلوط، اقاقیا، توت، افرا و ســرو و.. خواهد بود که با توجه به 
برنامه ریزی انجام شده در برخی دیگر از شهرستان های 
کرمانشاه از جمله قصرشــیرین ۶ هزار و ۵۰۰ اصله نهال 

کاشته خواهد شد.
کولانی با تاکید بر سهم ۳۶ میلیونی کاشت نهال در استان 
کرمانشاه، خاطر نشان کرد: بر اساس سهمیه در نظر گرفته 
شده بر هر شهرستان استان کرمانشاه سالانه باید ۹ میلیون 
و ۱۰۰ هزار اصله نهال بکارد که بر اساس تقسیم بندی سهم 
ارگان این رقم تا چهار سال آینده تحقق خواهد یافت. وی 
ادامه داد: علاوه بر روز درختــکاری یازدهم آذر ماه روز به 
عنوان روز ملی درختکاری برای یک میلیارد اصله نهال در 
کشور معین شده که تا زمان تحقق آن هر ساله در این روز 

مراسم سراسری درخت خواهیم داشت.

   مجتمع ۱۳۸ هکتاری نهضت ملی مسکن ارتش در 
شاهرود کلنگ زنی شد

شهردار شاهرود از کلنگ زنی پروژه ۱۳۸ هکتاری نهضت 
ملی مسکن در این شهرستان خبر داد و گفت: این طرح 
در زمره بزرگترین طرح های مسکن نیروهای مسلح در 

کشور است.
محسن احمدی در حاشیه مراسم کلنگ زنی پروژه ۱۳۸ 
هکتاری نهضت مسکن ملی که با حضور مسئولان لشکری، 
کشوری، استانی، شهرستانی و شهری در محل بلوار خاوران 
برگزار شد، افزود: مساحت زمین این طرح مسکونی واقع در 

بلوار خاوران شاهرود ۱۳۸ هکتار است.
وی این طرح را یکی از بزرگترین پروژه های نهضت ملی 
مسکن استان سمنان و همچنین طرح های نهضت ملی 
مسکن نیروهای مسلح کشور دانست و افزود: شهرداری 
شاهرود رسالت آماده ســازی زمین و خیابان کشی این 

طرح را بر عهده دارد.
شهردار شاهرود در ادامه، ابراز داشت: طبق تفاهم نامه ارتش 
و شهرداری شاهرود مدت اجرای این طرح دو سال  است.

احمدی در پایان با بیان اینکه شــاهرود در زمینه نهضت 
ملی مسکن شاهد اقدامات ویژه ای بوده است، تاکید کرد: 
روند اجرایی نهضت ملی مسکن در این شهرستان به خوبی 

پیش می رود.

   درختان ۸۰۰ ســاله زیتون فسون شهرستان 
خوسف هرس شد

بیرجند- گیوکی- مسئول میراث  فرهنگی، گردشگری و 
صنایع  دستی شهرستان خوسف گفت: درختان کهنسال 

زیتون فسون شهرستان خوسف هرس شدند.
علی صالحی با اعلام این خبر، اظهار داشت: با  هدف حفاظت 
و مراقبت از این آثار طبیعی، هر ســاله میراث  فرهنگی با 
مشاوره جهاد کشاورزی نسبت به هرس این درختان اقدام 

می کند تا از خشک شدن آن ها جلوگیری شود.  
وی افزود: درختان فسون دهســتان قلعه زری با قدمت 
7۰۰ تا ۸۰۰ سال یکی از آثار طبیعی ارزشمند کشور است. 
مســئول میراث  فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
شهرستان خوســف، گفت: مجموعه درختان فسون با ۶ 
پایه، وســعت تاج ۴۴۶ مترمربع و ارتفاع ۱۱ متر در سال 

۸۹ و با شماره ۱۰۵ در فهرست ملی به ثبت رسیده است.

علی اکبر محرابیان وزیر 
نیرو و رئیس کمیسیون 
مشترک همکاری های 

اقتصادی جمهوری 
اسلامی ایران و قطر 

در راستای توسعه 
همکاری های اقتصادی و 
تعامل سازنده دو کشور 

ایران و قطر در تهران 
برگزار می شود و هیئتی 

متشکل از مسئولان 
بلندپایه دستگاه های 

اجرایی دو طرف در این 
 اجلاس حضور 
خواهند یافت.

 تهران میزبان نهمین کمیسیون همکاری های 
مشترک ایران وقطر

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/09/14
شماره : 1540

نفت و گاز، پیشران اقتصادی کشور است
 مدیرعامل شــرکت مهندسی و توســعه گاز ایران، نفت و گاز را مزیت و پیشران 
اقتصادی کشور برشمرد و گفت: قطع بودجه نفت و گاز یا محدود کردن آن، به منزله 
قطع شریان حیات اقتصاد کشور است و ما باید از این چاله ای که بعضی از کارشناسان 
اقتصادی داخلی کنده اند و همچنین عملیات روانی بین المللی در این زمینه دوری کنیم.

»رضا نوشادی« با اشاره به اسناد مراجع امنیتی آمریکا مبنی بر تلاش برای کاهش 
پیشرفت و بهره وری در کشور، افزود: ۱۲ اندیشکده بر ضرورت اصلاح سازوکار قیمتی 
هم نظر هســتند. باید ســازوکار قیمتی را در حوزه انرژی اصلاح و از سه دهک پایین 

حمایت کنیم.
وی ادامه داد: اکنون یک میلیون و ۶۰۰ هزار مشــترک زیر پوشش کمیته امداد و 
بهزیستی، در صورت مصرف مطابق الگو از گاز رایگان بهره مند می شوند. می توانیم به 
ســه دهک پایین، گاز رایگان یا ارزان بدهیم اما افراد برخوردار و بهره مند باید قیمت 
واقعی گاز را بپردازند.نوشادی بیان داشت: صنایع فولاد، سیمان و پتروشیمی به نوعی 

صادرات گاز انجام می دهند، زیرا گاز ارزان دریافت می کنند و ســود آن را سهامداران 
فولاد و سیمان می برند و فقرا از این گاز ارزان بهره مند نمی شوند.

وی، »تنظیم گری« را برای حل مشکل ناترازی لازم دانست و تاکید کرد: تنظیم گری 
دولت باید رفتار مردم را اصلاح بکند.مدیرعامل شــرکت مهندسی و توسعه گاز ایران 
در انتقاد از استفاده افراد مرفه از گاز ارزان، گفت: روستاهایی در کشور وجود دارد که 
ظرفیت سکنی در زمستان نداشته اند، اما افراد در الوند، البرز و سبلان ویلا ساخته اند 
و در زمستان به آنجا می روند که اشکالی ندارد ولی باید هزینه آن را هم پرداخت کنند.

وی یادآوری کرد: در تهران هم پیاده روها را گرم می کنند تا مشــتری در آنجا غذا 
بخورد، این هم اشکالی ندارد به شرطی که پول گاز را پرداخت کنند.

نوشادی، احکام برنامه هفتم در زمینه رفع ناترازی را امیدوارکننده  اما ناکافی دانست 
و تاکید کرد: برای تامین رفاه هموطنانی که در خلخال، اردبیل و تکاب، یا در شمال 
یا شــمال شرق کشور زندگی می کنند باید اصلاح قیمتی انجام شود. در زمستان، در 
استان خراسان شمالی یا جنوبی دمای منفی ۲۰ یا منفی ۲۵ درجه را تجربه می کنیم 

و نمی توان تصور کرد که در این مناطق ۱۰ روز پشت سر هم گاز قطع شود.

  تولید برق از تاسیسات تقویت فشار گاز عملیاتی می شود
 پروژه بازیافت انرژی از اگزوز توربین های گازی با هدف استفاده بهینه از منابع موجود و به منظور بالا بردن بازده تاسیسات تقویت فشار گاز در دستور کار قرار گرفت.

به گزارش از شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران، »صمد رحیمی« مجری طرح تأسیسات تقویت فشار گاز شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران، با اشاره به وجود حدود ۸۰ تأسیسات تقویت فشار گاز در کشور که بیشتر آن ها از ظرفیت چهار توربین بهره می برند، گفت: 
اکنون شاهد هدر رفت مقدار زیادی انرژی حرارتی از اگزوز توربین های موجود در تأسیسات هستیم که می توان آن را با بهره گیری از فناوری های نو به برق تبدیل کرد.وی با اعلام اینکه این پروژه با بهره گیری از ۲ فناوری برای اقلیم های متفاوت انجام می شود، یادآور 
شد: یک نوع فناوری، ویژه ایستگاه هایی است که دسترسی به آب دارند و فناوری دیگر مخصوص ایستگاه هایی است که در جغرافیای کم آب واقع شده اند.مجری طرح تاسیسات تقویت فشار گاز شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران با اشاره به اینکه بیشتر ایستگاه های 

کشور در نقاط بیابانی واقع شده اند، یادآور شد: برای رفع این مشکل، در جهان روشی به نام ORC توسعه یافته است که در آن از یک ترکیب آلی به جای آب استفاده می شود.

به نقل از وزارت نیرو، نهمین اجلاس کمیسیون همکاری های مشترک اقتصادی ایران و قطر در ماه جاری )۱۸ تا ۲۰ آذر( به 
ریاست علی اکبر محرابیان وزیر نیرو و رئیس کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی جمهوری اسلامی ایران و قطر در راستای 
توسعه همکاری های اقتصادی و تعامل سازنده دو کشور ایران و قطر در تهران برگزار می شود و هیئتی متشکل از مسئولان بلندپایه 

دستگاه های اجرایی دو طرف در این اجلاس حضور خواهند یافت.
این کمیســیون در قالب چهار کمیته تخصصی شامل کمیته تجارت )بازرگانی، صنایع و اتاق های بازرگانی، بانکی، گمرکی و 
بیمه(، کمیته زیر ساخت )راه و شهرسازی، کشاورزی و فناوری اطلاعات و ارتباطات و کار(، کمیته اجتماعی و فرهنگی )گردشگری 
و صنایع دستی، بهداشتی، علوم و پژوهش، قضائی و حقوقی( و کمیته انرژی )آب و فاضلاب، برق و نقت و گاز و محیط زیست( 
برگزار می شود، در خلال آن تفاهم نامه ها و توافقات دو کشور مورد بحث و تبادل نظر قرار خواهد گرفت و در سایه آن زمینه های 
لازم برای پیشبرد توافقات و اقدامات عملی فراهم خواهد شد.در کمیته تخصصی تجارت ۱7 نماینده، کمیته زیرساخت ۶ نماینده، 

کمیته انرژی 7 نماینده و کمیته اجتماعی ۱۱ نماینده در سطح مدیران کل از همه دستگاه های دولتی حضور خواهند یافت.
در ادامه نگاهی اجمالی به بررسی سوابق همکاری های اقتصادی دو کشور در قالب کمیسیون مشترک ایران و قطر خواهیم داشت، 
این همکاری ها از سال ۱۳7۴ آغاز شده و تاکنون ادامه دارد و در بخش آب و برق نیز دارای دستاوردهای مهمی را به همراه داشته است.

  اجلاس هشتم کمیسیون مشترک و سفر به دوحه
ســال گذشته، علی اکبر محرابیان وزیر نیرو به عنوان رئیس کمیسیون همکاری های مشترک اقتصادی ایران و قطر، در رأس 
هیئتی متشکل از مدیران عالی رتبه و ارشد دستگاه های اجرایی و هیئتی از تجار و فعالان اقتصادی، به منظور برگزاری هشتمین 

کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران و قطر عازم این کشور شد.
در هشتمین اجلاس همکاری های مشترک اقتصادی دو کشور که هفدهم خرداد سال گذشته در دوحه برگزار شد، همکاری های 
دوجانبه در قالب پنج کمیته "اقتصادی، بازرگانی و صنعتی"، "بانکی و مالی"، "حمل و نقل و فناوری اطلاعات"، "علمی، بهداشتی و 
فرهنگی، ورزشی و گردشگری" و "آب و انرژی" مورد بحث و بررسی قرار گرفت و در راستای اجرای توافقنامه های مصوب اجلاس های 
گذشته و توافقات جدید گام های عملی برداشته شد.بر این اساس سند تفاهم نامه هشتمین اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های 
اقتصادی جمهوری اسلامی ایران و قطر بین علی اکبر محرابیان و شیخ محمد بن حمد بن قاسم آل ثانی رؤسای ایرانی و قطری 
کمیسیون مشترک دو کشور در شهر دوحه به امضا رسید. این تفاهم نامه در محورهای ترانزیت، حمل و نقل، صنعت و تجارت، 
انرژی، گمرک و مناطق آزاد، گردشگری، میراث فرهنگی، کشاورزی، ورزشی و غیره به امضا رسید.علی اکبر محرابیان طی سخنانی 
در نشست رسمی هشتمین اجلاس کمیسیون مشترک ایران و قطر، رویکرد دولت سیزدهم در توسعه روابط بین المللی را مورد 
تاکید قرار داد و اظهار کرد: با توجه به روابط گذشته باید این اجلاس به نوعی فصل نوینی از توسعه همکاری ها بین دو کشور باشد.
توســعه خارجــی،  سیاســت  حــوزه  در  دولــت  اســتراتژی های  مهمتریــن  از  یکــی  گــزارش  ایــن  بــر   بنــا 

 روابط با کشورهای همسایه است و بنابراین مقدمات برگزاری نهمین اجلاس کمیسیون همکاری های مشترک اقتصادی ایران و 

قطر در تهران فراهم شده است.

  اصفهان میزبان اجلاس هفتم کمیسیون مشترک
دور جدید همکاری های اقتصادی مشترک ایران و قطر در سال ۱۳۹۸ آغاز شد و ۲۲ دی ماه این 
ســال رئیس جمهور وقت در دیدار با امیر قطر تشکیل کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی را 

اعلام و تاکید شد نشست های آن به صورت سالانه و منظم برگزار شود.
در پــی این رویداد معاون اول رئیس جمهور وقت مصوبه هیئت وزیران درباره تعیین وزیر نیرو به 
عنوان دســتگاه مسئول کمیسیون مشترک اقتصادی جمهوری اسلامی ایران و قطر را ابلاغ کرد. در 
این بین شــیوع کرونا برگزاری نشست های حضوری را با وقفه هایی مواجه کرد، در عین حال رؤسای 
کمیســیون های ایرانی و قطری در نشست هایی آنلاین و ویدئو کنفرانسی موارد مشترک را به بحث 

گذاشتند و زمینه برگزاری اجلاس هفتم در اصفهان را فراهم آوردند.
هفتمین اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران و قطر چهارم آذر ماه ۱۳۹۹ در 
شهر اصفهان با مسئولیت وزارت نیرو برگزار شد. تأسیس مراکز تجاری بین بخش های خصوصی دو 
کشور و تشکیل کارگروه مشترک تجاری، توافق برای استقرار وابسته بازرگانی در سفارتخانه های دو 
کشور در تهران و دوحه، استفاده از بندرگاه های دو کشور برای توسعه صادرات و واردات کالا و همکاری 
اتاق های بازرگانی اهم توافقات حاصله بر اساس صورتجلسه هفتمین اجلاس کمیسیون مشترک بود.

  اجلاس ششم و امضای تفاهمنامه در ۱۴ بند
ششمین اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران و قطر با مسئولیت وزارت صنعت 
معدن و تجارت در ۲۳ اردیبهشت ۱۳۹7 در دوحه برگزار شد و اهم توافقات آن "امضای سند یادداشت 
تفاهم در ۱۴ بند با توافقاتی در زمینه های اقتصاد و تجارت، ســرمایه گذاری حمل و نقل، ارتباطات، 
کشــاورزی و محیط زیســت، انرژی، مناطق آزاد تجاری و صنعتی، ســاخت و ساز، توسعه آموزش و 
پرورش و آموزش عالی، بهداشت، گمرک، استاندارد و ورزش و فرهنگ بود. همچنین در حوزه انرژی 
طرف قطری علاقه مندیش برای مذاکره با ایران درباره راه های همکاری در پروژه های برق و نیروگاه و 

راه های اجرای آن اعلام کرد."

  اجلاس پنجم و پیگیری توافقنامه ها
پنجمین اجلاس کمیســیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران و قطر نیز با مسئولیت وزارت 
امور خارجه در ششم اردیبهشت سال ۱۳۸۵ برگزار و پیگیری توافقات قبلی و تفاهمنامه های جدیدی 

را در دستور کار داشت.

  اجلاس چهارم؛ ۳ موافقتنامه و ۳ تفاهم
توافق اولیه برای برگزاری چهارمین اجلاس در اسفندماه سال ۱۳۸۳ در دوحه حاصل شد. وزارت 
بازرگانی وقت به عنوان مسئول کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی دو کشور درنظر داشت علاوه 
بر تنظیم یادداشت تفاهم جامع و مفید، مقدمات امضای چند سند و برگزاری چند برنامه را همزمان با 
اجلاس مزبور، فراهم آورد که امضای اولیه چند سند همکاری، موافقتنامه معاضدت قضائی، موافقتنامه 
انتقال محکومین به زندان، یادداشت تفاهم همکاری گمرکی دوکشور، یادداشت تفاهم همکاری شیلات 

دو کشور و یادداشت تفاهم همکاری بانکی بین بانک های مرکزی دوکشور از جمله آنها بود.

  اجلاس سوم و میزیانی تهران
سومین اجلاس همکاری های مشترک اقتصادی ایران و قطر در خرداد ماه ۱۳7۹ و در آستانه سفر 
امیر قطر به تهران برگزار و طی آن تمهیدات لازم برای انعقاد شش سند همکاری همزمان با سفر امیر 
قطــر به تهران صورت گرفت که موافقتنامه اجتناب از اخذ مالیات مضاعف، موافقتنامه همکاری های 
فرهنگی و هنری، یادداشت تفاهم همکاری های بهداشتی )ناظر بر اعزام کادر پزشک و پرستار ایرانی به 
قطر(، یادداشت تفاهم همکاری خبرگزاری های دو کشور، یادداشت تفاهم همکاری های هواپیمایی دو 

کشور و برنامه آموزشی و موافقتنامه علمی دو کشور از دستاوردهای آن بود.

  اجلاس دوم؛ امضای تفاهم در ۲۶ بند
دومین اجلاس کمیســیون های مشترک همکاری در بهمن ۱۳77 در دوحه برگزار شد و طی آن 
یادداشت تفاهمی در ۲۶ بند به امضای رسید. پیشبرد توافقات اجلاس اول و از جمله توافق بر سر تأسیس 
مرکز تجاری در بوشــهر و دوحه، طرح موافقتنامه حمل و نقل دریایی، پاراف پیش نویس موافقتنامه 
تشویق و حمایت متقابل از سرمایه گذاری، استقبال از تأسیس اتاق مشترک بازرگانی برخی موضوعاتی 

بود که بعدها در قالب سند همکاری به امضای مقام های مسئول دوکشور رسید.

  اجلاس یکم و امضای تفاهمنامه ۱۷ بندی
بنا بر این گزارش برگزاری نخستین اجلاس مشترک ایران و قطر در سال ۱۳7۴ و در سفر حجت 
الاســلام ناطق نوری رئیس وقت مجلس به دوحه کلید خورد و طی آن دو طرف نســبت به برگزاری 
کمیسون مشترک ابراز تمایل و توافق کردند. اولین اجلاس در مراسم افتتاح خط آهن مشهد، سرخس، 
تجن طی روزهای ۲۳ و ۲۴ اردیبهشت ۱۳7۵ در مشهد با حضور وزیر وقت امور اقتصادی و دارایی و 

وزیر بازرگانی قطر، برگزار و یادداشت تفاهمی در ۱7 بند به امضا رسید.
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مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر گفت: در طی هشت ماه امسال، میزان تماس مردم این استان با سامانه های برخط و تلفنی افت فشار و بی آبی این شرکت نسبت به مدت 
مشابه در سال گذشته، ۶۹ درصد کاهش یافت.

ابوالحسن عالی در حاشیه تور رسانه ای » توانمندی های دولت سیزدهم در عرصه جهاد آبرسانی استان بوشهر « در نشست خبری با اصحاب رسانه اظهار کرد: بر اساس آمار ثبت شده در 
هشت ماه امسال، مردم استان بوشهر ۱۳ هزار و ۳۷۶ تماس تلفنی با سامانه مدیریت ارتباطی با مشترکین ) سی. ار. ام ( این شرکت داشته اند که نسبت به مدت مشابه در سال گذشته با 
۲۵ هزار و ۴۲۴۲ تماس دارای کاهش ۶۹ درصدی است.وی افزود: همچنین تقاضای توزیع آب توسط تانکر در استان بوشهر نیز طی هشت ماه امسال نسبت به مدت مشابه در سال گذشته، 
۵۰ درصد کاهش یافته است.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر تصریح کرد: این نوع کاهش تماس ها و نیازهای مردمی به تانکرهای آب، برآیند فعالیت منسجم دولت سیزدهم 

در این استان برای کاهش چشمگیر تنش های بی آبی و کم آبی است.

تنش های آبی در استان 
بوشهر ۶۹ درصد کاهش 

یافت

در ایام سیل و بعد از آن 
نیز مسوولان استانی 

و شهرستانی اعم از 
استاندار گرفته تا 

فرماندار نسبت به جمع 
آوری سرشاخه های 
درختان آورده سیل 

در بستر رودخانه های 
منطقه با هدف جلوگیری 
از خسارت های احتمالی 

مجدد تاکید دارند.

ایران زمین  

محمد بهرامی   |       وجود هزاران تنُ سرشاخه های درختان آورده سیل اخیر در بستر رودخانه و سواحل منطقه غرب مازندران این سوال را در اذهان اهالی 
 مطــرح می کند که این چوب آلات اگرچه از منظری غم انگیز بوده اما دارای ارزش ریالی کلان اســت و متولی آن چه نهــادی و درآمد فروش آن در 

کجا هزینه می شود.

تکلیف سود هزاران تنُ چوب آلات آورده سیل مازندران؟ 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/09/14
شماره : 1540

   چهار تا پنج میلیون مترمکعب آب، امسال به 
تالاب گاوخونی می رسد

نماینده دفتر منطقــه ای مدیریــت حوضه آبریز 
یکپارچه زاینــده رود گفت: پیش بینی امســال ما 
رسیدن چهار تا پنج میلیون مترمکعب آب به تالاب 

بین المللی »گاوخونی« است.
 اســماعیل ادیب در میزگرد »مدیریــت بحران و 
مدیریت آب اســتان اصفهان« در دانشگاه صنعتی 
این شــهر افزود: در صورت اجرای طرح های آبی و 
برنامه های مرتبط با دفتر منطقه ای مدیریت حوضه 
آبریز یکپارچه زاینده رود، این میزان آب در سال های 

آینده قابل افزایش است.
وی تصریح کرد: میزان نرخ فرونشســت زمین در 
استان ۱۴ سانتی متر محاسبه شده که رقم خیلی 
بالایی اســت و هدف ما با انجام طرح های مختلف، 

رساندن این رقم به ۶ میلی متر در سال است.
نماینده دفتر منطقــه ای مدیریــت حوضه آبریز 
یکپارچه زاینده رود اضافه کرد: بزودی سایت مرتبط 
یا دفتر منطقه ای مدیریت حوضه راه اندازی خواهد 
شد تا شاهد ارائه اطلاعات و مشــارکت جدی و از 

پایین به بالای ذی نفعان و ذی مدخلان باشیم.
همچنین مدیر بحران و پدافند غیرعامل شهرداری 
اصفهان نیز در این جلسه گفت: ۱۶ حلقه چاه جذبی 
در مدت سه سال در مناطق پانزده گانه این کلانشهر 

با هدف کاهش فرونشست زمین احداث می شود.
احمدرضا کیانی خاطرنشان کرد: این اقدام بر اساس 
مطالعات مرتبط با فرونشست زمین در اصفهان انجام 
شده است و این مطالعات تا به امروز بالغ بر ۹۰ درصد 

پیشرفت داشته است.
وی اضافه کرد: از طرف دیگر بــر مبنای مطالعات 
انجام گرفته، جمع آوری آب های سطحی حاصل از 
بارندگی ها را در دستور کار قرار داده ایم که بدنبال 
آن، احداث ۳۰۰ کیلومتر کانال جمع آوری آب و ۵۷ 

ابَرَمخزن از جمله اقدامات ما خواهد بود.
مدیر بحران و پدافند غیرعامل شهرداری اصفهان با 
اشاره به انجام مطالعات مرتبط با بحران های مختلف 
در این دیار ادامه داد: پیشــتر افزودن سه ایستگاه 
امدادی و آتش نشانی در محدوده بازار اصفهان در 
برنامه ما قرار داشت، اما ازدحام بالای شهروندان در 
آن ناحیه که خود یک بحران جدی است، در عمل 
کار اطفای حریق و امدادرسانی بوسیله ماشین آلات 
را ناممکن می سازد، لذا لوله کشی و پمُپاژ آب در برای 

مهار آتش را پیشنهاد کردیم.
کیانی افزود: شــهرداری اصفهان با ایجاد مجموعه 
مدیریت بحران شــرح وظایف مشخصی را تعیین 
کرده است و بر مبنای آن شهردار هر منطقه مدیریت 
بحران هر منطقه و سازماندهی در زمان وقوع حوادث 

را بر عهده دارند.

وقوع سیلاب از ادوار گذشته تاکنون در مناطق شمالی ایران بدین شکل بوده که درختان و سرشاخه های زیادی را به همراه خود داشته که در بستر 
رودخانه ها و سواحل منطقه رها شده است که در آخرین این موارد، وقوع سیلاب شامگاه سیزدهم آبان امسال در شهرستان های عباس آباد و چالوس و 

نور و ادامه آن در اواخر همین ماه در شهرستان نور درختان شکسته شده زیادی را در بستر رودخانه های منطقه بر جا گذشته است.
نکته مهم این موضوع این است که حجم مقدار چوب آلات آورده سیل صدها هزار تنُ بوده که به خاطر ارزش بالای چوب آلات در کشور برخی از 

افراد سودجو و قاچاقچی چوب از فرصت سوء استفاده کرده و در فرصت های مناسب نسبت به جمع آوری آن ها اقدام می کنند.
از سوی دیگر نیز نهاد مربوط یعنی منابع طبیعی نیز که متولی جمع آوری این درختان بوده به گفته مسوولان این نهاد آنها را جمع آوری می کند 

و به فروش می رساند.
در ایام سیل و بعد از آن نیز مسوولان استانی و شهرستانی اعم از استاندار گرفته تا فرماندار نسبت به جمع آوری سرشاخه های درختان آورده سیل 

در بستر رودخانه های منطقه با هدف جلوگیری از خسارت های احتمالی مجدد تاکید دارند.
در همین پیوند در یکم آبان ۱۴۰۱ فرماندار وقت چالوس وقت نسبت به فروش چوب ناشی از آورده سیل گذشته به این شهرستان انتقاد کرد و گفته 
بود اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری غرب ماندران ارزش چوب ۱۰۰ میلیارد ریالی ناشی از آورده سیل را کمتر از ۱۵ میلیارد ریال فروخت که این 

رقم هم برای این مناطق هزینه نشده بود.
علی قاسمی که این مطلب را در جلسه شورای اداری استان مازندران بیان و اضافه کرد: بر اساس مصوبه ستاد مدیریت بحران مقرر شد تا از محل 

فروش چوب های که سیل از بالادست آورده بود، برای مناطق سیل زده هزینه شود.
سوال اینجاست آیا اعتبار این چوب آالات آورده سیل برای مناطق سیل زده 
مصرف می شود یا خیر؟ اهالی منطقه تاکید دارند باید برای جمع آوری و فروش 
این چوب آلات آورده ســیل باید تدابیر اصولی اندیشــید و به شهروندان اطلاع 

رسانی شفاف صورت گیرد.
ســیل شامگاه ۱۳ آبان ماه امســال در مازندران به زیرساخت های شهری و 
روســتایی ۱۵ شهرستان استان بیش از ۴۰ هزار میلیارد ریال خسارت وارد کرد 
که بنا به اعلام اداره کل مدیریت بحران اســتان بیشترین این مقدار خسارت به 

شهرستان عباس آباد در غرب مازندران گزارش شده است.
نکته مهم دیگر این است که پیشگیری از وقوع سیل در استان مازندران نیاز 
به همکاری و همراهی همه دســتگاه های مسوول نظیر جهادکشاورزی و راه و 
شهرسازی و فرمانداری های شهرستان دارد و اداره کل مدیریت بحران به تنهایی 

نخواهد توانست در زمینه پیشگیری اقدام کند.
کارشناســان امر با انتقاد از فعال نبودن سامانه هشدار سیل در کشور تصریح 
کردند: وقتی در کشــوری قرار داریم که تمام نقاط آن طی یک سال در معرض 
تهدید سیل قرار می گیرد، چرا نباید سیستم هشدار سیل فعال باشد؟ متاسفانه در 
کشورمان مدیریت نرم افزاری سیل وجود ندارد که این مسائل را پایش و بررسی 
کند تا شاهد چنین پیامدهای مخربی در بخش های مختلف از جمله چوب آلات 

آورده سیل نباشیم.
سوالی که برخی از شهروندان غرب مازندران می کنند این است که آیا با مزایده 
چوب آلات آورده سیل، حقوق و منافع مردم سیل زده تامین می شود؟ ازطرفی 
آیا منابع طبیعی ارزش واقعی این چوب آلات آوده سیل را به معنای واقعی برای 

مزایده در نظر می گیرد؟.
کار مزایده این چوب آلات به ظاهر خوب اســت و برآیندها نشان داده که به 
ظاهر قانون رعایت می شود اما در این بین، منافع و حقوق مردم سیل زده نباید 
نادیده گرفته شود و اعتبار از محل فروش آن باید برای سیل زدگان هزینه می شود.

به اعتقاد کارشناســان چنانچه اگر اعتبارات فروش این چوب آلات به خزانه 
دولت واریز می شــود باید تدابیری اندیشیده شــود تا این اعتبارات برای مردم 

مناطق سیل زده هزینه شود.
 بعد از وقوع سیل ۱۳ آبان امسال از اداره کل مناطق طبیعی غرب مازندران 
درخواست کرد تا اطلاعات جامعی در مورد مقدار چوب آلات آورده سیل و ارزش 
ریالی آن در اختیار ایرنا قرار دهد که تا امروز به این رسانه ملی ارسال نشده است.

در همین پیوند، رئیس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری نور از کشف و ضبط 
چوب قاچاق به میزان ۲۰ تنُ در این شهرستان غربی استان خبر داد.

محمد صادق طهماســب پور ملکشاه افزود : جنگلبانان روز پنجشنبه هفته 
گذشــته در حین نظارت و کنترل مبادی ورودی و خروجی عرصه های طبیعی 
بخش چمستان تعداد پنج دستگاه خودرو سبک و سنگین در حین حمل چوب 
آلات جنگلی و باغی را توقیف و پس از سیر مراحل قانونی این تعداد خودرو را به 
توقفگاه انتقال دادند.وی اظهار کرد : در بازدیدها مشخص شد بیش از ۹۰ درصد 
محموله چوب های قاچاق مربوط به درختان شکسته و ریشه کن شده آورده سیل 
اخیر در حاشیه و بستر رودخانه ها بوده که این قاچاقچیان فرصت طلب اقدام به 

جمع آوری و حمل این مقدار چوب کرده بودند.
وی بیان داشت : برابر ضوابط این چوب ها متعلق به منابع طبیعی بوده و پس 
از آگهی و مزایده و برنده شدن فرد متقاضی فروخته می شود و وجوه دریافتی به 

خزانه دولت واریز خواهد شد.

  قرارداد حفاظت از یوزپلنگ آسیایی در سمنان منعقد شد
 قرارداد حفاظت مشارکتی از یوزپلنگ آسیایی برای نخستین بار در کشور با امضای تفاهمنامه بین معاونان هماهنگی امور عمرانی استانداری های سمنان و خراسان 

شمالی روز دوشنبه با قول مساعدت ۱۰۰ میلیارد ریالی بخش خصوصی منعقد شد.
 مدیرکل حفاظت محیط زیست استان سمنان گفت: امضای قرارداد حفاظت مشارکتی از یوزپلنگ آسیایی مربوط به زیستگاه بالادست منطقه حفاظت شده توران در شرق 
استان سمنان است.بهرامعلی ظاهری افزود: با امضای قرارداد حفاظت مشارکتی از یوزپلنگ آسیایی، سرمایه گذار نیز در زمینه تامین خودرو، نیروی انسانی، تجهیزات و 

آماده سازی زیستگاه در زمینه تامین طعمه و منابع آبی همراهی خواهد کرد.
غلامرضا ابدالی مدیرکل دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش ســازمان حفاظت محیط زیســت کشــور هم در آیین انعقاد این قرارداد در سمنان افزود: با مشارکت 

سرمایه گذاری بخش خصوصی و افزایش طعمه یوز در بالادست منطقه حفاظت شده توران در استان سمنان امید می رود جمعیت این گونه ارزشمند پایدار شود.
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اللهیار صیادمنش در فصل جاری وضعیت عجیبی را تجربه می کند و پس از دو مصدومیت متوالی که نگذاشــت به ترکیب هال ســیتی برســد و در رقابت های چمپیونشیپ انگلیس 
بدرخشــد، حالا چهار مســابقه متوالی اســت که کاملًا از ترکیب فاصله گرفته و حتی دوباره در فهرست قرار نگرفته است. پدیده سابق فوتبال ایران که در دور برگشت فصل 2021-22 
حضور قرضی در هال ســیتی داشــت و در 12 مســابقه چمپیونشــیپ انگلیس یک گل به ثمر رساند و پس از آن انتقالش به این باشــگاه از فنرباغچه را با رقم 4 و نیم میلیون یورویی 
قطعی کرد، سال گذشته در 19 بازی دو گل زد و دو پاس گل داد، اما در این فصل اوضاع عجیبی برای او رقم خورده است.صیادمنش از ابتدای فصل 24-2023 در سه مسابقه مقابل 
لسترسیتی، ساوتهمپتون و وست بروم به عنوان بازیکن ذخیره به زمین رفته که جمعاً در این سه دیدار 34 دقیقه در زمین بوده ولی همین فرصت کم هم دیگر به او نمی رسد! ستاره 
22 ساله ایرانی که مشخص است استعدادهایش در حال هدر رفتن در هال سیتی است، پس از اینکه در دقیقه 83 دیدار هفته پانزدهم چمپیونشیپ انگلیس مقابل وست بروم به زمین 

رفت، در دو دیدار پیاپی برابر هادرسفیلد و سوانزی به طور کامل روی نیمکت نشست و حتی یک دقیقه شانس بازی به دست نیاورد و در دو هفته بعدی هم از فهرست خارج شد!

صیـــــــاد صید 
بعدی مجیدی؟

  وقتی آقای کمک داور در جشن قهرمانی 
حاضر می شود.استقلالی ها حق دارند نگران 

داور دربی 102 باشند
استقلال و پرسپولیس 23 آذرماه مقابل هم قرار 
می گیرند و این بازی از هر نظر برای دو باشگاه و 
دیگر تیم های مدعی لیگ برتر اهمیت دارد. آخرین 
بازی دو تیم با برتری سرخ ها به پایان رسید و این 
باشــگاه موفق شد با شکست دادن استقلال جام 
قهرمانی حذفی را بعد از رسیدن به قهرمانی لیگ 
برتر صاحب شــود و با دو پیروزی حیاتی مقابل 
استقلال هم جام لیگ را بگیرد و هم جام حذفی. 
در پایان بازی جام حذفی سال گذشته اما حسن 
ظهیری، یکی از کمک داوران این بازی به همراه 
فرزندش در جشن قهرمانی پرسپولیس حاضر شد 
و اقدام به گرفتن فیلم از فرزندش کرد که این رفتار 
آقای کمک داور مورد انتقاد بسیاری از کارشناسان 
قرار گرفته و حتی جامعه داوری نیز این رفتار را به 
شدت تقبیح کرد. حالا در آستانه دربی استقلالی ها 
که زخم های بسیاری از سوی برخی داوران دیده اند 
با نگاهی تردید آمیــز به انتخاب داوران این بازی 
می نگرند و حداقل توقع آنها این است که داورانی 
بی طرف برای دربی گمارده شوند تا اتفاقات آخرین 
دربی دوباره تکرار نشده و موجب تکدر خاطر طیف 

عظیمی از هواداران فوتبال نشود.
 

 خطری متوجه دوکارته های اســتقلال 
نیست

با اینکه زمان برگزاری دربی به تعویق افتاده و 
این تصمیم می توانست منجر به محرومیت برخی 
بازیکنان از حضور در دربی شــود و با اینکه قرار 
است این بازی بعد از برگزاری 11 بازی استقلال 
در لیگ برتر برگزار شود و عملًا از هفته پنجم به 
هفته دوازدهم موکول شده، اما فقط یک بازیکن 
اســتقلال در خطر از دست دادن دربی قرار دارد 
و دیگر بازیکنان می توانند با خیال راحت در بازی 
قبل از دربی مقابل فولاد قرار بگیرند. در حال حاضر 
مرادمند، جلالی، چشــمی، حسینی، سهرابیان، 
رمضانی و مهدی پور هفت بازیکنی هســتند که 
دو کارته محسوب می شــوند و عملًا خطری آنها 
را تهدید نمی کند و می توانند در دربی به مصاف 
پرسپولیس بروند. البته گرفتن کارت قرمز در بازی 
با فولاد خوزستان بحث دیگری است و بازیکنان 
استقلال باید هوش و حواس خود را جمع کنند 
تا در این بازی کارت قرمز نگیرند وگرنه از جانب 
دریافت کارت زرد خطــری دوکارته ها را تهدید 
نخواهــد کرد. تنها بازیکنی که بایــد در بازی با 
فولاد خوزستان دست به عصا حرکت کند، امید 
حامدی فر اســت که اکنون سه کارته است و اگر 
مقابل فولاد کارت زرد بگیرد به دربی نخواهد رسید. 
حامدی فر که به تازگی به ترکیب اصلی استقلال 
رسیده اما هرگز دوست ندارد به چنین سرنوشتی 
دچار شود و تردیدی نیست او با احتیاط زیاد مقابل 

فولاد بازی خواهد کرد. 

  دو گلزن دربی در کادرفنی استقلال
اســتقلال درحالی بــه دربــی 102 نزدیک 
می شــود که در کادر فنی دو مربی حضور دارند 
کــه در دربی ها به پرســپولیس گل زده اند. یکی 
محمد نوازی اســت که ســابقه دو بار گلزنی به 
پرســپولیس را دارد. نوازی یک بار از روی نقطه 
پنالتــی به پرســپولیس گل زد و بار دیگر ضربه 
ایســتگاهی او دروازه احمدرضا عابدزاده را گشود 
که یکی از خاطره انگیزترین گل های تاریخ باشگاه 
استقلال محسوب می شود. مهدی هاشمی نسب 
نیز دیگر مربی اســتقلال محســوب می شود که 
سابقه گلزنی به پرسپولیس را دارد. هاشمی نسب 
نیز در فصلی که از پرســپولیس به استقلال آمد 
بلافاصلــه موفــق به گلزنی شــد و در روزی که 
برای اســتقلال به عنوان مهاجــم بازی می کرد، 
 توانســت دروازه رقیب ســنتی آبی ها را باز کند.

   قلعه نویی که 9 ماه بعد از 
انتصابش به عنوان سرمربی 

تیم ملی به وعده هایش 
درخصوص جوان کردن 

ترکیب این تیم هنوز جامه 
عمل نپوشانده و فقط 

نام تعدادی جوان را در 
فهرست های انتخابی اش 

آورده است.

لشکر فرسوده در » قطر«

ورزش 

سعید جمشیدیان    |  در مورد پیر بودن تیم ملی فوتبال ایران حرف های فراوان گفته شده و ابراز نگرانی های زیادی صورت گرفته اما اگر امید 
ابراهیمی 36 ساله و کریم انصاری فرد 34 ساله هم جزو مسافران قطر باشند و در جام ملت های آسیای امسال شرکت جویند، مسن بودن این تیم به 

اعلا درجات خود خواهد رسید.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/09/14
شماره : 1540

تیمــی کــه کارلوس کــی روش پرتغالی اواخر پاییز ســال پیش بــه جام جهانــی 2022 برد، با میانگین ســنی 29/8 
ســال دومیــن تیم مســن آن قابت ها شــناخته شــد امــا تیمی که امیــر قلعه نویــی این روزهــا دارد، آخریــن مراحل 
تدارکاتــی اش را ســاماندهی می کنــد و اوایــل دی مــاه به دوحــه مــی رود. در صورت دربر داشــتن ابراهیمــی،  هافبک 
وســط باشــگاه الشــمال قطر و انصاری فرد مهاجم تیم اومونیــا نیکوزیای قبرس معدل ســنی ای پیدا خواهــد کرد که از 
 31 ســال هم بیشــتر خواهد بود و احتمالاً به 31/3 ســال خواهد رســید که رقم حیرت آوری اســت و موجب تشــدید 

نگرانی ها خواهد شد. 
حتی اگر این دو نفر هم از غربال نهایی ژنرال گذر نکنند و حذف شــوند و به قطر نروند، میانگین ســنی تیم ملی با توجه 

به نفرات حاضر و سن و سالی که دارند، به مرز 31 سال خواهد رسید که این هم رقم هشداردهنده و ناامیدکننده ای است.
 هشداردهنده از آن رو که موجب می شود یوزها یک شرط اصلی و لازم را برای توفیق در جام ملت ها که استقامت فراوان 

و توان جســمانی بالا است، نداشته باشند و به لحاظ فیزیکی کم بیاورند. و ناامیدکننده از این 
نظر که در پایان جام ملت ها کم و بیش همان تیم با همان نفرات و با کمترین تغییرات مجبور 
است در ادامه رقابت های انتخابی جام جهانی 2026 هم به میدان آید و چنان بساطی عملًا به 

این جام بزرگ هم بسط خواهد یافت.
 

  واقعه ای بسیار محتمل
قلعه نویی که 9 ماه بعد از انتصابش به عنوان سرمربی تیم ملی به وعده هایش درخصوص جوان 
کردن ترکیب این تیم هنوز جامه عمل نپوشــانده و فقط نام تعدادی جوان را در فهرست های 
انتخابی اش آورده )اما در میدان مسابقات کمترین سهم و بها را به آنها داده( احتمالاً بعد از آن 
دیدارها هم به بهانه مهم بودن پیکارهای جام جهانی و لزوم پرهیز از هر ریسکی در این مسابقه ها 
اکثر این چهره های میانسال و بعضاً پیر را باز هم دعوت و ترکیب تیم ملی را با همان ها خواهد 
بســت و ســهم اکثر جوانان، فقط نیمکت نشینی و حتی حذف از فهرست نهایی منتخبین اش 
خواهد بود. در آن صورت تیمی که ژنرال به جام جهانی 2026 خواهد برد، کلکسیونی از مسن ها 
خواهد بود و از مهره هایی شکل خواهد گرفت که اکثرشان در طیف سنی 28 تا 35 سال قرار 

خواهند داشت و به تبع آن فرسوده خواهند بود.
 این بدان معنا است که احتمال رسیدن معدل سنی تیم اعزامی ایران به این رقابت ها به 32 
سال کم نخواهد بود و این نیز نوعی فاجعه در برنامه ریزی و در انتخاب های فنی مرتبط با تیم 
ملی خواهد بود. همه اینها که گفتیم نه یک رویداد سست و احتمالی اندک بلکه واقعه ای بسیار 
محتمل است زیرا تا شروع مرحله نهایی جام جهانی 2026 که در خاک سه کشور کانادا، آمریکا 
و مکزیک و طی خرداد و تیر 1405 خواهد بود، بیشتر از دو سال و نیم نمانده و پس از اتمام 
مراحل مقدماتی این جام نیز مربیان تیم ملی ایران این بهانه را خواهند داشت که عقل ایجاب 
نمی کند در آرایش تیمی که قریب به سه سال در کوره انتخابی جام جهانی امتحان پس داده و 
به نتایج لازم رسیده، تغییراتی ولو اندک داد و بهتر است که با همان سرد و گرم چشیده ها به 
جام جهانی بعدی رفت. به این خاطر است که باید گفت تیمی که از جانب کشورمان در جام 
بیست و سوم هم به میدان خواهد آمد، احتمالاً لشکری از پیرمردها خواهد بود و اگر هم چنین 

نباشد، بسیار بعید است که میانگین سنی اش بالای 28 سال نباشد.
 

  گام برداشتن در مسیری غلط
آیا همه این رویدادهای بسیار محتمل یک جوانگرایی ولو نصف و نیمه در تیم ملی را به بعد 
از جام جهانی 2026 موکول نخواهد کرد؟ پاســخ این سؤال نامشخص می نماید اما این مسأله 
محرز است که نفرات انتخابی ژنرال برای گسیل به جام ملت های 2023 آسیا »سن بالا« و به 
وضوح فاقد عنصر جوانی و نشاط اند و اگرچه تجربه از اصلی  ترین شرط ها برای کسب نتیجه در 
جام های بزرگ و کلاسیک است، اما راه رسیدن به این مهم نه انباشت میانسالان در تیم ملی 
بلکه ایجاد ادغامی و یک توازن عقلایی بین میانســالان و جوان ترها اســت. چنین توازنی بنابر 
کیفیت کار منتخبین و سلایق و صلاحدید مربیان می تواند »60 به 40« یا »70 به 30« و به 

طریق اولی »50 به 50« باشد.
 تحت هر شــرایطی اعزام تیمی به یک جام قاره ای با معدل ســنی حدود 31 سال هم یک 
ریســک بزرگ و توأم با احتمال جدی ناکامی اســت و هم گام برداشــتن در مسیری غلط در 
جهت ترســیم چشــم انداز آینده. فراموش نکنیم که روند ضروری جوان سازی ترکیب پیر تیم 
ملی هر چه دیرتر آغاز شــود، جواب دادن این طرح و روند کســب تجربه جوان ها و رســیدن 
 آنها به خودباوری و اندازه های لازم برای نیل به پیروزی هم ســخت تر و این مسیر ناهموارتر و

 صعب العبورتر خواهد شد.

رطق رترب گیل رد میت نیا هقباسم 8 زا یزاب 7 رد نآ هناشن هب و هدوب دسلا نایبرم یوس زا دامتعا نیرتشیب دروم یهاگشاب حطس رد وا .تسا هدوب هناگود یناگدنز کی لصف نیا رد لقا لا رطق »دسلا« یناریا ناوج عفادم یوابزح نیمادمحم یشزرو یگدنز 
»مارتینس« هم فولاد را نجات نداد.تسا هتفرگن رارق هدافتسا دروم تباث بیکرت رد هاگ چیه ،ناشوپ یلم عمج رد روضح و یو زا ییون هعلق ریما هرابدنچ توعد مغر هب ناریا نلااسگرزب لابتوف یلم میت رد وا اما هدرک راک مه بوخ و هتفر نادیم هب )دنمان یم ناگراتس گیل ار نآ هک(

 وقتــی فــولاد خوزســتان علیرضــا منصوریان را کنــار گذاشــت و به خوان 
ایگناســیو مارتینــس روی آورد، هــدف و امیدش این بود که بــر پایه دانش این 
مربی اســپانیایی به اوضاع تیره خود در لیگ برتر فوتبال کشــور پایان بخشــد، 
 امــا چهــار ماه بعد از آغــاز بــه کار وی و در پایان هفته یازدهم از لیگ بیســت

 و ســوم ایــن هدف به هیچ روی حاصل نیامده و ایــن تیم به ته جدول رده بندی 
رفته است.

شاید هم ســران فولاد در برکناری »علی منصور« آنقدر عجله و اصرار داشتند 
که نتوانستند روی رزومه مارتینس به اندازه کافی تمرکز و آن را ارزشگذاری کنند. 
آنچه این مدیران از نظر دور نگه  داشــته اند، این است که مارتینس به رغم داشتن 
پیشــینه کار در چهار - پنج باشــگاه لالیگا و حضور در لیگ های یکی، دو کشــور 
عربی خاورمیانه و گذاشتن 59 بهار از زندگی اش و 25 سال کار در حرفه مربیگری 

هرگز هیچ جامی را نبرده است. 
قرار نبوده و نیســت که او در فولاد هم با توجه به شــرایط بد روحی این تیم و 
دشــواری های فراوان لیگ برتر ایران به قهرمانی برســد و چنین توقعی از او اصلًا 
وجــود ندارد اما وقتی یک مربی به کرات از جام ها دور می ماند و عادت به تماشــا 
کردن آنها یافته )و نه تصاحب آنها( هر تیم اســتخدام کننده او باید مراقب باشــد 
کــه اگر هدفش نجات خود و فرار از گرفتاری ها اســت، رویکرد به مربی ای با این 
خصوصیات اگر تضمینی بر یک ناکامی حتمی نباشــد، ضمانتی برای رســیدن به 

توفیق و اهداف مورد نظر هم نخواهد بود.

  هموطنان ناموفق »خمس«
فصــل پیش هم نســاجی قائمشــهر بعــد از برکنــاری حمیــد مطهری یک 
مربــی اســپانیایی را آورد که البته بســیار جوان تــر از مارتینس بــود اما او هم 
 مشــکلات این تیم پرطرفــدار مازندرانی را حل نکرد و کم مانده بود نســاجی به 

»لیگ یک« برگردد.
 به نظر می رسد توفیق های پاکو خمس سرمربی اسپانیایی تراکتور پایه گذار یک 

رویکرد وسیع و نه چندان سنجیده به مربیان اسپانیایی در میان تیم های لیگ برتر 
ما شده باشد اما هر گردی »گردو« نیست و از طرف دیگر خمس هم بعد از »فصل 
اول« بسیار امیدســازی که در جمع »پرشورها« سپری کرد، امسال در فصل دوم 

کارش ضعف های بسیاری از خود بروز داده است. 
تراکتور با هدایت خمس نه تنها در 11 بازی خود در لیگ داخلی پنج بار باخته 
بلکه در مرحله پلی آف لیگ قهرمانان آسیا یعنی در همان گام نخست این رقابت ها 

به دست شارجه امارات آن هم در تبریز ناکام و حذف شد.
 

 یادگارهای خوش نکونام
معلوم نیســت حاصل نهایی کار مارتینس در »فولاد آره نا« چه خواهد بود و در 
پایان فصل به چه رتبه ای می رسد اما این نکته مشخص است که احتمال نرسیدن 
او به چنین نقطه ای و برکناری بسیار زودتر از این و طی مقاطعی از نیم فصل دوم 

اصلًا اندک نیست.
 دیگر نکته بارز و محرز این اســت که فولاد در دوران سه ساله زمامداری جواد 

نکونام اوضاع بســیار مساعدتری داشــت و با هدایت هوشمندانه وی ابتدا در لیگ 
برتر به رتبه ســوم رسید، سپس جام حذفی را فتح کرد و آنگاه به سوپرجام دست 
یافت. اهمیت او برای ســران فولاد به حدی بود که وقتی هم که عبدالله ویســی 
جانشین موقتی وی در شروع لیگ بیست و دوم نتایج لازم را نگرفت وی را پس از 
گذشــت فقط چهار هفته از مسابقات کنار گذاشتند و نکونام را که با آرزوی کسب 
مقام ســرمربیگری اســتقلال به تهران رفته بود، پس از ناکامی وی در رسیدن به 
ایــن عنــوان از نو به اهواز آوردند و هدایت فولاد را مجدداً به وی ســپردند.نکونام 
که البته در لیگ بیســت و سوم ســرمربیگری آبی های تهرانی را برعهده دارد، به 
سبب متمرکز بودن بر دفاع و دل بستن به ضربات ایستگاهی برای گلزنی و اجرای 
 تاکتیک های »کارلوس کی روشی« منتقدان زیادی دارد، اما به خاطر به ارمغان آوردن 
جام هــا و عناویــن مهم برای فولاد، هواداران این تیــم را راضی کرده بود و از وی 

خاطرات خوشی دارند.

  از صفر تا زیر صفر!
همان هواداران حالا که نه »علی منصور« توانســت آنها را از گردنه های نخست 
لیگ بیست و سوم عبور بدهد و نه مارتینس قادر شده تحولی را در این تیم به وجود 
بیــاورد، لابد در دل آرزو می کنند که  ای کاش نکونام همچنان رهبر فولاد بود و با 
همان طرح های منفی )اما توأم با کسب نتیجه( تیم اهوازی را در جایگاه رفیع تری 

در لیگ نشانده بود.
 رویدادی که البته به سبب توفیق محسوس کاپیتان اسبق تیم ملی در باشگاهش 
و ایســتادن آبی ها در صدر جدول لیگ بیســت و ســوم و به تبــع آن تن ندادن 
 مدیران اســتقلال به رویکرد هر مربی دیگری احتمال وقوع آن نزدیک به »صفر«

 جلوه می کند.
 مجادلات فراوان و ظاهراً حل نشدنی نکونام با علی خطیر مدیرعامل باشگاه هم 
این صفر را عوض و عدد دیگری را جایگزین آن نخواهد کرد و احتمال بازگشــت 

نکونام به اهواز را تا اطلاع ثانوی به زیر صفر می رساند.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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دلار  50.550

یورو 54.650

پوند  62.600

درهم  13.850

لیر  1.740

سکه  تمام  29.800.000

سکه نیم  15.750.000

سکه ربع  10.680.000

سکه یک گرمی  5.950.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

رکوردشکنی طلای جهانی

عاطفه دهقانی| کرمان موتور تولید KMC K7 را 
متوقف کرد و قصد دارد جدیدترین شاسی بلند 
 خــود را به عنــوان جایگزین کی ام ســی کــی 7 روانه

 بازار کند.
خبرها حاکی از آن است که شرکت کرمان موتور که به عنوان 
یکی از بزرگترین خودروسازان بخش خصوصی محسوب می شود 
قصد دارد تولید شاسی بلند چینی کی ام سی K7 را متوقف کند. 
کی ام سی کی 7 که به عنوان نسخه ایرانیزه شده جک S7 روانه 
بازار ایران شــده بود، اکنون به پایان خط رسیده و شاسی بلند 
جدید این خودروســاز یعنی کی ام سی JS6 به جای آن روانه 
بازار خواهد شــد. در ادامه در این بخش از اخبار خودرو سایت 

گجت نیوز با جایگزین KMC K7 آشنا می شویم.
شــرکت کرمان موتور، کی ام ســی K7 را با یک پیشرانه 
1.5 لیتری 4 ســیلندر خطی 16 سوپاپ توربوشارژ روانه بازار 
کرد که این پیشــرانه می تواند قدرتی برابر با 174 اسب بخار 
و گشــتاور 251 نیوتن متر را به تولید برساند. یک گیربکس 6 
سرعته دو کلاچه نیز وظیفه انتقال قدرت از پیشرانه به چرخ ها 

را بر عهده دارد. KMC K7 با این قوای محرکه ظرف مدت 11.9 
ثانیه از صفر به ســرعت 100 کیلومتر بر ســاعت دست پیدا 
 می کند. حداکثر سرعت این خودرو نیز 160 کیلومتر بر ساعت

 اعلام شده است.
KMC K7 دارای 4970 میلی متــر طــول، 1900 میلی متر 
عرض، 1760 میلی متر ارتفاع و 2750 میلی متر فاصله بین دو 
محور اســت. این شاسی بلند چینی با وزن 1735 کیلوگرمی 
خود به ازای هر 100 کیلومتر به شکل ترکیبی حدود 8.6 لیتر 
سوخت مصرف می کند و از استاندارد یورو 5 نیز بهره می برد.

این شاسی بلند چینی با چنین مشخصاتی به عنوان یکی از 
گزینه های مناســب در بازار ایران محسوب می شود و می تواند 
به خوبی به نیاز مشــتریان خود پاسخ دهد، اما اکنون خبرها از 
توقف تولید KMC K7 توســط کرمان موتور حکایت دارد. البته 
به نظر می رســد کرمان موتور بــرای رقابت بهتر با رقبای خود 
قصد دارد مدل هــای به روزتری را روانه بازار کند. از این رو به 
احتمال زیاد کی ام سی JS6 به عنوان جایگزین کی ام سی کی 
7 روانه بازار خواهد شد.شاسی بلند جدید کرمان موتور یعنی 

کی ام ســی JS6 که تولید انبوه آن در سال 1403 آغاز خواهد 
شــد، قرار اســت به عنوان جایگزین کی ام سی K7 روانه بازار 
ایران می شود. این خودرو به یک موتور 1.5 لیتری توربوشارژ 4 
سیلندر خطی 16 سوپاپ با فناوری TGDi مجهز شده که می تواند 
 قدرتی برابر با 172 اســب بخار و گشتاور 280 نیوتن متر را به 

تولید برساند.
یک گیربکس 6 ســرعته اتوماتیک نیز قدرت تولید شده از 
این پیشــرانه را به چرخ های جلو می رساند. این خودرو در جلو 
به سیستم تعلیق مک فرسون و در عقب به سیستم تعلیق عقب 
مولتی لینک مجهز شده است. همچنین حداکثر سرعت آن نیز 

180 کیلومتر بر ساعت خواهد بود.
جک جی اس 6 دارای 4605 میلی متر طول، 1890 میلی متر 
عرض، 1700 میلی متر ارتفاع و 2720 میلی متر فاصله محوری 
اســت. این خودرو با وزن 1590 کیلوگرمــی خود به ازای هر 
100 کیلومتر حدود 7.9 لیتر ســوخت مصرف می کند. چنین 
مشخصاتی نشان می دهد کی ام سی JS6 می تواند به جایگزین 

مناسبی برای کی ام سی K7 تبدیل شود.

قیمت طلا، دوشــنبه در حالــی که اظهارات جروم 
پاول، رئیس فدرال رزرو، اعتماد معامله گران را نسبت 
به کاهش نرخ بهره بانک مرکزی ایالات متحده در اوایل 
ســال آینده افزایش داد، به بالاترین رقم تاریخی و به 

بالای 2100 دلار در هر اونس رسید.
 قیمت طلا در معاملات آســیایی امروز، دوشنبه به 
بالاترین حد خود رســید و  بازارها شرط می بندند که 
فــدرال رزرو حتی با وجود محتاط بودن مقامات بانک 
مرکزی می توانــد از مارس 2024 کاهش نرخ بهره را 

آغاز کند.
بهای هر اونس طلا در ساعت 8 و 14 دقیقه صبح به 
وقت شرقی با 13.3 درصد افزایش به 2084 دلار و 30 
ســنت رسید و قیمت طلای آمریکا نیز با 0.64 درصد 

افزایش به 2085 دلار و 30 سنت رسید.
طــلا در دوره هــای عــدم اطمینــان اقتصادی و 
ژئوپلیتیکــی بــه دلیــل وضعیت آن بــه عنوان یک 
ذخیره قابــل اعتماد ارزش، تمایــل دارد که عملکرد 
خوبی داشته باشــد. هنگ کون هاو، رئیس استراتژی 
بازارها، اقتصاد جهانی و تحقیقات بازار عنوان کرد که 
کاهش پیش بینی شده دلار و نرخ بهره در سال 2024 
محرک های مثبت کلیدی طلا هســتند. او تخمین زد 
که قیمت طلا تا پایان سال 2024 می تواند به 2200 

دلار برسد.
جــروم پاول، موضع خود را مبنی بر اینکه نرخ های 
آمریکا برای مدت طولانی تری بالاتر خواهد ماند، تکرار 
کرد اما برخــی تغییرات در ســیگنال های او به ویژه 
اینکه او پیشرفت های انجام شده در جهت مهار تورم و 
پتانسیل فرود نرم برای اقتصاد ایالات متحده را تصدیق 
کرد، این انتظارات را تقویت کرد که فدرال رزرو دیگر 
نرخ هــای بهره را در دســامبر افزایش نخواهد داد و تا 
مارس 2024 شروع به کاهش آنها خواهد کرد. نرخ های 
بهره پایین تر، هزینه فرصت نگهداری شمش های بدون 

بهره را کاهش می دهد.
انتظار می رود که فدرال رزرو از ماه ژوئن شــروع به 
کاهش نرخ بهره به میزان 25 واحد در هر ســه ماهه 
کند تا اینکه در ســال 2026 بــه نرخ نهایی 3 درصد 
برســد. پیش بینی نرخ پایان سال 2024 آمریکا برای 
اوراق خزانه دو ساله و 10 ساله 4 درصد و 4.25 درصد 
اســت. افت بازدهی خزانه داری به نوبه خود باعث شد 
قیمت دلار از پایین تر خارج شود، به ویژه در مورد ین 

که در هفته گذشته 1.8 درصد کاهش یافت.
طبق گــزارش Fedwatch، قیمت های آتی صندوق 
فدرال رزرو 97 درصد احتمال دارد که فدرال رزرو در 
ماه دسامبر نرخ ها را متوقف کند و 60 درصد احتمال 
دارد کــه بانک مرکزی نرخ ها را 25 واحد پایه کاهش 

دهد و در محدوده 5 تا 5.25 درصد قرار دهد.
تمرکز ســرمایه گذاران اکنون روی داده های حقوق 
و دســتمزد غیرکشاورزی ایالات متحده متمرکز شده 
است که گزارش کلیدی است که در روز جمعه منتشر 
می شــود و می تواند بر چشم انداز نرخ های بهره ایالات 
متحــده تأثیــر بگذارد.تحلیلگران با اســتناد به عدم 
اطمینان ژئوپلیتیک، احتمالا ضعیف تر شدن دلار آمریکا 
و کاهش احتمالی نرخ بهره اظهار کردند که قیمت طلا 
در مسیر رسیدن به بالاترین سطح جدید در سال آینده 
است و ممکن است بالای سطح 2000 دلار باقی بماند.

این کلاه بافتنی علاوه بر گرم نگه 
داشتن شما، یک هدفون بلوتوثی 
هم در خود دارد

این کلاه بافتنی طراحی شده تا یک تیر و سه نشان بزند: هم شما 
را شیک کند؛ هم گرم نگه تان دارد و هم آهنگ مورد علاقه شما را 
با هدفون بلوتوثی داخلی خود، پخش کند.در فصل زمستان، شاید 
استفاده همزمان از کلاه بافتنی و هدفون بلوتوثی، چندان راحت نباشد؛ 
 Beanie Jam Faux Fur-Lined اما این گجت پوشــیدنی با نام کامل

Bluetooth Knit Hat هر دو کار را با هم انجام می دهد.
شما می توانید پس از گذاشتن این کلاه بافتنی، آن را از طریق 

بلوتوث به گوشی اندرویدی یا آیفون خود متصل کنید و به تماس های 
تلفنی پاسخ دهید یا آهنگ پلی کنید. این به لطف ایرفون های تعبیه 
شده درون کلاه امکان پذیر شده است. اگر این گجت را فقط 2 ساعت 
شارژ کنید، انرژی کافی را برای 10 ساعت پخش آهنگ یا مکالمه 
تلفنی، دریافت خواهــد کرد.دکمه های کنترل آن هم روی لیبل 
چرم مانند دوخته شده در کناره کلاه قرار دارند تا از لحاظ ظاهری، 

چیز اضافه ای نسبت به یک کلاه بافتنی معمولی نداشته باشد.

کرمان موتور تولید KMC K7 را متوقف کرد

10 ماده غذایی موثر 
بر افزایش سرعت 
سوخت و ساز بدن

»متابولیسم« فرآیندی 
است که در آن غذا نخست 
به انرژی تبدیل و سپس 
کالری سوزانده می شود. 
با افزایش متابولیسم، 
وزن اضافی بدن از دست 
رفته و خطر ابتلا به چاقی 
و مشکلات مرتبط با آن 
کاهش می یابد. در این 
اینفوگرافیک 10 ماده 
غذایی موثر بر افزایش 
سوخت وساز بدن را 
مشاهده می کنید.

  اینفوگرافیک

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/09/14
شماره : 1540

»حمید قنبری« دانشــمند ایرانی »دانشگاه 
میشیگان« یک ساعت مچی ارائه داده که اولین 
دســتگاه بالینی مچی برای نظارت بلندمدت بر 
بیماران و تشخیص فیبریلاسیون دهلیزی است.

 به نقل از وب سایت رسمی دانشگاه میشیگان، 
با افزایش اســتفاده از فناوری های پوشــیدنی، 
ساعت های هوشمند در سراسر جهان به عنوان 
راهی برای نظارت بر سلامتی به مصرف کنندگان 
عرضه می شوند. این دستگاه ها به برخی از کاربران 
می گویند که به فیبریلاســیون دهلیزی مبتلا 
هستند. فیبریلاسیون دهلیزی، ضربان نامنظم 
قلــب را به همراه دارد که به افزایش خطر حمله 

قلبی و سکته می انجامد.
»حمید قنبری« الکتروفیزیولوژیســت قلب 
»مرکــز قلب و عــروق فرانکل« در »دانشــگاه 
میشــیگان«)UMich( گفت: متأسفانه این امر به 
بروز یک ســونامی از بیماران سالمی منجر شده 
است که از فیبریلاسیون دهلیزی شکایت دارند 
و ما شــاهد بسیاری از موارد مثبت کاذب بدون 
ابتلا به فیبریلاســیون دهلیزی هستیم؛ بدون 
اینکه واقعا راهی را برای اســتفاده بالینی از این 

دستگاه ها داشته باشیم.
گروه پژوهشی قنبری برای برطرف کردن این 
شکاف بالینی، یک ساعت مچی ابداع کردند که 
ضربان قلب کاربر را به طور مداوم کنترل می کند و 
از یک الگوریتم منحصربه فرد برای تشخیص دادن 
فیبریلاسیون دهلیزی کمک می گیرد. این ساعت 
موســوم به »Verily Study Watch« در تشحیص 
دادن فیبریلاســیون دهلیزی شرکت کنندگان 

بسیار دقیق بود.
قنبری گفت: در حال حاضر معمولا بیماران 
مبتلا به فیبریلاسیون دهلیزی را با کمک نوار قلب 
مدیریــت می کنیم اما این کار در آینده با کمک 

یک ساعت مچی انجام خواهد شد.
ساعت Verily Study Watch که بسیار شبیه به 
دستگاه های پوشیدنی است، با ارسال پالس های 
نور از میان پوســت به داخــل رگ های خونی، 
تغییرات ظریف رخ داده در ضربان قلب را تشخیص 
می دهد. این فرآیند به عنوان »فوتوپلتیسموگرافی
«)Photoplethysmography( شناخته می شود.

اگر ساعت به فیبریلاسیون دهلیزی مشکوک 
شود، از کاربر می خواهد یک نوار قلب تک کاناله 
بگیرد تا مشخص شود آیا الگوریتم، فیبریلاسیون 
دهلیزی را به درســتی شناسایی کرده است یا 
خیر. سپس پیش از گزارش دادن به پزشک کاربر 
مورد نظر، نتایج توسط یک تکنسین قلب و عروق 

بررسی می شوند.
این ساعت در آزمایش، هر 15 دقیقه داده ها 
را تحلیل کرد و الگوریتم شبکه عصبی عمیق آن 
نشان داد که آیا بیش از 100 شرکت کننده بین 
ســپتامبر 2020 تا مه 2021، به فیبریلاسیون 

دهلیزی مبتلا هستند یا خیر.
ســاعت به درستی فیبریلاســیون دهلیزی 
را در بیشــتر شــرکت کنندگان با سطوح منفی 
و مثبت کاذب شناســایی کرد و کار آن مشابه 
دستگاه های دیگر تشخیص فیبریلاسیون دهلیزی 
بود که با استفاده از فناوری فوتوپلتیسموگرافی 
عمــل می کنند.اگرچه عملکرد دســتگاه برای 
تشخیص دادن فیبریلاسیون دهلیزی در برخی 
از شرکت کنندگان با رنگ پوست تیره تر کاهش 
داشــت اما همچنان قادر به تشــخیص بیماری 
آنهــا بود.پژوهشــگران می گویند، ایــن اولین 
پژوهشی اســت که عملکرد الگوریتم مبتنی بر 
فوتوپلنتیســموگرافی را در همه سطوح فعالیت 

بدنی شرکت کنندگان گزارش می دهد.
دقت دستگاه در تشخیص دادن فیبریلاسیون 
دهلیزی، در ســطوح کم و متوسط فعالیت قابل 
مقایسه با سایر دستگاه ها بود. دستگاه هایی مانند 
 )Fitbit(»و »فیت بیت )Apple Watch(»اپــل واچ«
توسط »سازمان غذا و داروی آمریکا«)FDA( برای 
اهداف پیش تشــخیصی تایید می شوند اما برای 

تصمیم گیری بالینی در نظر گرفته نشده اند.
قنبری خاطرنشــان کرد که این دستگاه به 
ارائه دهنــدگان امکان می دهد تــا به طور مؤثر 
از داده هــای آن برای مدیریت کردن شــرایط 
بیماران مبتلا به فیبریلاسیون دهلیزی استفاده 
کنند. وی افزود: این ساعت، شکاف بین نظارت 
بلندمدت و مداوم را که در حال حاضر تهاجمی تر 
است، پر می کند.قنبری ادامه داد: این ساعت به 
عنوان جایگزین نــوار قلب برای بیمارانی که به 
آن نیاز دارند، در نظر گرفته نشــده است. در هر 
حال، این سیستم چندمرحله ای ممکن است بار 
روی دوش پزشــکان را کاهش دهد و از هجوم 
اعلان های تولیدشــده توسط سایر دستگاه های 
مچ بند جلوگیری کند.قنبری گفت: برای مدیریت 
بلندمدت، شخصی سازی شده و مستمر بیماران 
مبتلا به فیبریلاسیون دهلیزی، به یک دستگاه 
پوشــیدنی مچی  نیاز است که مقرون به صرفه و 

قابل تجویز توسط پزشکان باشد.

ساعت هوشمند ساخت 
دانشمند ایرانی برای 
تشخیص بیماری قلبی

عدم استقبال از هایماX 7 موجب ریزش قیمت مینی ون جدید 
قیمت هایما X 7 به دلیل عدم استقبال مشتریان به میزان چشمگیری در بازار کاهش پیدا کرد. 
در ادامه جزئیات کاهش قیمت مینی ون جدید ایران خودرو X 7 Haima  را بررسی خواهیم کرد.

گروه صنعتی ایران خودرو اخیرا طرح تحویل مینی ون هایما X 7  به مشتریان را آغاز کرد و 
مدت کوتاهی بعد نیز قیمت آن در بازار آزاد مشخص شد. بررسی آگهی های فروش این خودرو 
از کاهش قیمت بازار آن حکایت دارند و نشان می دهند این سگمنت کماکان در ایران محبوبیتی 
نداشته و به همین دلیل این محصول ایران خودرو مورد استقبال قرار نگرفته است. در این بخش 
از اخبار خودرو سایت گجت نیز جزئیات کاهش قیمت هایما 7 ایکس را بررسی خواهیم کرد.

مشتریان و فعالان بازار در 23 آبان 1402 برای هایما X 7  قیمت 1 میلیارد و 800 میلیون 
تومــان را در بــازار تعیین کردند؛ اما قیمت این خودرو طی مدت 2 هفته به 1 میلیارد و 600 
میلیون تومان رسید که از کاهش 200 میلیون تومانی آن را نشان می دهد. ضمن این که با وجود 

کاهش قیمت نیز همچنان این مینی ون ایران خودرو در بازار مشتری ندارد.
گفتنی اســت گروه صنعتی ایران خودرو این مینــی ون جدید خود را با قیمت مصوب 1 

میلیارد و 480 میلیون تومان از امروز بار دیگر در سامانه یکپارچه عرضه خودروهای داخل به 
مشتریان عرضه کرده است.

هایما X 7  به موتوری با قدرت 195 اسب بخار و گشتاور 293 نیوتن متری مجهز شده است. 
قدرت تولید شده از این پیشرانه نیز توسط گیربکس 7 سرعته اتوماتیک به چرخ های جلو منتقل 
می شود. این مینی ون ایران خودرو با وزن 1700 کیلوگرمی خود به ازای هر 100 کیلومتر حدود 

10 تا 11 لیتر سوخت مصرف می کند.
هایمــا 7 ایکس به عنوان یکی از ایمن ترین خودروهای بازار ایران محســوب می شــود که 
توانســته از موسسه تســت تصادف چین CNCAP پنج ستاره ایمنی را کسب کند. این خودرو 
از امکانات ایمنی متعددی چون سیســتم کمکی پارک، سیســتم رانندگی خودران، در برقی 
صندوق عقب، قابلیت فرمان پذیری صوتی برای سرنشینان جلو، دوربین نظارت بر سرنشینان 
 داخل خودرو، دوربین دید 360 درجه، سیســتم هشــدار یادآور حضور کودک در خودرو و 6

 ایربگ ایمنی بهره می برد.

کاهش قیمت نفت 
مهارناپذیر ماند

قیمت نفت در معاملات روز دوشــنبه بازار آسیا در 
پــی تصمیم اخیر اوپک پلاس و ابهامات درباره رشــد 

تقاضای جهانی برای نفت، افزایش یافت.
 بهای معاملات نفت برنت با 0.6 درصد معادل 49 
ســنت کاهش، به 78 دلار و 39 ســنت در هر بشکه 
رسید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا 
با 0.6 درصد معادل 42 سنت کاهش، در 73 دلار و 65 
سنت در هر بشکه ایستاد.واندانا هری، موسس شرکت 
تحلیل بازار »واندا اینســایتس« در این باره گفت: به 
نظر می رســد نفت از تصمیم اوپک پلاس، تحت فشار 
کاهشی مداوم است. کاهش بیشتر تولید اوپک پلاس، تا 
حدودی موجه است اما بازار به طور کامل، آن را نادیده 
گرفته است.قیمت نفت هفته گذشته به دلیل بدبینی 
سرمایه گذاران نسبت به میزان کاهش تولید نفت اوپک 
پلاس، بیش از دو درصد کاهش یافت. اوپک و متحدانش 
پنجشنبه گذشته، کاهش تولید داوطلبانه 2.2 میلیون 
بشــکه در روز را برای ابتدای سال 2024 اعلام کردند 
اما تردیدهایی نسبت به پایبندی کامل تولیدکنندگان 

به این توافق، وجود دارد.
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